
یادداشت مدیر مسئول

در روزهای آغازین و بحرانی جنگ تحمیلی هشت ساله که کشور و تمام 
نهادهای آن آرایش نظامی و دفاعی به خود گرفته بودند، جهاد فی سبیل الله 
علاوه بر خط مقدم، در سنگر تولید و اقتصاد نیز  آغاز شد و عملیات احداث 
بزرگ ترین کارخانه فولادسازی کشور بعد از گذشت یک دهه، اراده و مقاومت 
صنعتگران پرتلاش فولاد مبارکه به بار نشست و یکی از بزرگ ترین واحدهای 

صنعتی ایران در دوران پرفرازونشیب بحران و محدودیت شکل گرفت.
سال 1360 بود و شهرها در زیر بمباران و حملات هوایی و مناطق عملیاتی جنوب و 
غرب کشور، صحنه درگیری با سلاح های سبک و سنگین بود و تمام امکانات کشور، 
برای مقاومت در برابر حملات دشمن بسیج شده بود. در این شرایط، سیاست ورزان 
صنعتی و اقتصادی و صنعتگران متعهد و توانمند کشور تصمیم به راه اندازی شرکتی 
ع نظامی آن زمان،  در حوزه فولاد گرفتند تا علاوه بر تأمین نیازهای کشور، در تناز

امکان وابستگی به آهن و فولاد را به حداقل برساند.
تلاشی به وسعت همت ایرانیان و به قامت ملتی انقلابی، متعهد، وطن دوست و 
عمل گرا در زمینی به مساحت 35 کیلومترمربع در نزدیکی شهر مبارکه شکل گرفت 
و مجاهدینی مقاوم و پاسدارانی صنعتگر برای استقلال و خودکفایی ایران اسلامی، 
در بحبوحه آژیر حملات هوایی، محدودیت های مالی و بمباران و تحریم با توکل بر 
خدا و اطمینان از ثمربخشی راه پرافتخار ساخت ایران، خالصانه و متعهدانه میدان 

دیگری از جنگ با دشمنان را در خارج از میادین نظامی آغاز کردند.
حال و هوا و فضای شکل گیری فولاد مبارکه در جنگ، حصر اقتصادی، نبود ارز و 
فقدان متخصص و فشار برخی عناصر مأیوس که بر طبل ناامیدی می کوبیدند، 
شرایط دشواری را در مقابل سیاست گذاران، برنامه ریزان و مدیران شرکت قرار داده 
بود؛ تا حدی که استنباط عده ای بر این بود که در آینده ای نه چندان دور، شهرکی از 

آهن پاره در این منطقه شکل  می گیرد و در سال های نه چندان دور، آهن قراضه ها در 
کارخانه دیگری مورداستفاده قرار خواهد گرفت و  با شکست این پروژه به علت نبود 
امکانات و تجهیزات و توان داخلی، انگشت اتهام افکار عمومی به سمت راه اندازان 

و موافقان این طرح عظیم ملی نشانه خواهد رفت.
حرکت عظیم ملی راه اندازی مجتمع فولاد مبارکه با گذر سال ها و طی نمودن مسیر 
پرفرازونشیب احداث و ساخت آن پس از یک دهه تلاش به بار نشست و قدم های 
استوار و مقاوم متولیان راه اندازی و کارگران خدوم و پرتلاش آن، مقدمه و الگویی 
برای رشد و پیشرفت و تعالی ایران شد و شرکت فولاد مبارکه، نمونه ای عینی از تبلور 

شعار»ما می توانیم« گردید.
گذشت قریب به چهار دهه فعالیت فولاد مبارکه از تصمیم تا اقدام و تبدیل ایده 
به پدیده در این منطقه عظیم صنعتی مصداقی برای تبلور غلبه عزم و اراده ملت 
و متخصصان داخلی بر همه فشارها و کارشکنی ها و نمونه و نماد واقعی پیشرفت 
و شکوفایی ایران عزیز اسلامی شد و بر همگان عیان ساخت که می شود ماند و 
ساخت، می شود تلاش کرد و به نتیجه رسید، مقاومت کرد و ثمر دید و درنهایت 
اینکه فولاد مبارکه این فرضیه را به اثبات رساند که تنها راه موفقیت در نظام اسلامی، 
اتکا به توان و نیروی داخلی، تقویت عزم و اراده، تلاش و همت مضاعف و استقامت، 

مقاومت و پایداری در مسیر دست یابی به اهداف متعالی است.
کنون به عنوان الگوی پیشرفت ایران اسلامی بر قله  شرکت فولاد مبارکه هم ا
افتخار، عظمت و عزت ایران اسلامی برای ارتقای منزلت ایرانی ایستاده و مقاوم و 
استوار در مسیر دست یابی به آرمان های نظام اسلامی در حرکت است. توفیقات و 
دستاوردهای این شرکت فراتر از انتظار بوده و برنامه های توسعه این شرکت برای 

ساختن آینده ای بهتر برای ایران اسلامی با قوت و قدرت تداوم دارد.

فولاد مبارکه؛ الگوی پیشرفت ایرانی اسلامی

شهادت مظلومانه 
مادر اهل بیت )علیهم السلام(

حضرت فاطمه زهرا )علیهاالسلام(
تسلیت باد
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خودباوری در شرکت های 
دانش بنیان نتیجه  خطرپذیری 

صنایع بزرگی مثل فولاد مبارکه است

فولاد هرمزگان از کامل ترین 
مجموعه های فولادی 

کشور است

کسب عنوان نایب قهرمانی
 تیم والیبال صنعت فولاد مبارکه 

در مسابقات کمپانی های جهان 
»مکزیک 2023«
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بهره برداری از ماشین جوش لیزر فیبری بومی سازی شده در فولاد مبارکه
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سازمان انرژی اتمی امروز در 150 صنعت کشور، خدمات مربوط به ابزار دقیق هسته ای را به صورت پایدار ایجاد کرده و یکی از مهم ترین این صنایع 
فولاد مبارکه است که با رویکرد رفع وابستگی و حرکت به سمت خودکفایی، نیازمندی های مرتبط خود را با سازمان انرژی اتمی مطرح کرده است

هم زمان با امضای تفاهم نامه همکاری مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران با فولاد مبارکه  صورت گرفت؛

معاون بهره برداری فولاد مبارکه 
اعلام کرد:

معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
در گفت وگوی ویژه خبری:

تحقق اهداف کمّی و کیفی تولید 
در فولاد مبارکه فراتر از برنامه ها
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نرخ بیکاری اصفهان بیش از ۳ درصد کاهش یافته است
سیدرضا مرتضوی استاندار اصفهان در نشست با طلاب و فضلای اصفهانی مقیم استان قم گفت: نرخ بیکاری استان اصفهان طی دو سال 

گذشته بیش از ۳ درصد کاهش داشته و این استان توانسته در بسیاری از  موارد، رتبه های نخست اقتصادی در کشور را به خود اختصاص دهد.

تعیین رؤسا و اولویت های ۶ کارگروه کمیسیون معدن اتاق ایران
رؤسا و اولویت های کارگروه های شش گانه کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق ایران با حضور هیئت رئیسه و اعضای این کمیسیون و نمایندگانی از 

دستگاه های مرتبط مشخص شدند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از 
، منطق امام خمینی )ره( در ایجاد  بسیجیان سراسر کشور
کثری ایران در مقابل تهدیدها و  بسیج را »مقاوم سازی حدا
خطرات« خواندند و با تبیین شاخصه های فرهنگ و تفکر 
کید کردند:  بردی، تأ بسیجی و بیان توصیه های مهم کار
پیش بینی و بشارت امام درباره تشکیل هسته های مقاومت 
جهانی محقق شده و طوفان خاموش ناشدنی الاقصی، 
شکل دهی یک جغرافیای جدید سیاسی در منطقه غرب آسیا 
را تسهیل کرد که آمریکازدایی و ایجاد دوگانه »مقاومت و 
تسلیم« به جای دوگانه های جعلی و تحمیلی، و تسریع در 
حل مسئله فلسطین، مهم ترین خصوصیات این جغرافیای 

جدید سیاسی است.
حضرت آیت الله خامنه ای در آغاز سخنانشان در این دیدار که 
به طور هم زمان برای حوزه های مقاومت بسیج در سراسر کشور 
پخش می شد، بسیج را یادگار گران بهای امام خمینی برشمردند 
و افتخار امام به بسیجی بودن را نشان دهنده شأن عظیم بسیج 

دانستند.
حضرت آیت الله خامنه ای »جنبه فراملی و فرامرزی« را خصوصیت 
برجسته بسیج دانستند و گفتند: بشارت امام بزرگوار درباره 
»تشکیل هسته های مقاومت جهانی« امروز در منطقه محقق 
شده و هسته های مقاومت در حال تغییر سرنوشت منطقه 

هستند که یک نمونه آن، همین طوفان الاقصی است.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

مختصات جغرافیای سیاسی 
جدید منطقه با محوریت 

هسته های مقاومت

با حضور معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
انرژی اتمی، رئیس مرکز علوم و فنون لیزر ایران، 
مدیرعامل فولاد مبارکه و جمعی از معاونان و مدیران 
فولاد مبارکه، ماشین جوش لیزر فیبری که با همت مرکز علوم و فنون 
لیزر ایران و همکاری فولاد مبارکه بومی سازی شده است، جایگزین 

دستگاه جوش لیزر گازی تحت تحریم شد.
استفاده از فناوری های جایگزین برای فولاد مبارکه راه حل 

جامعی است که این شرکت در دستور کار قرار داده است
به گزارش خبرنگار فولاد، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی 
اتمی در این آیین اظهار کرد: استفاده از فناوری های جایگزین برای 
فولاد مبارکه راه حل جامعی است که این شرکت در دستور کار قرار داده و 
دستگاه جوش لیزر فیبری نیز راه حلی نو است. امروز در فولاد مبارکه، این 
صنعت پرافتخار کشور، توفیق داشتیم از یکی دیگر از خدمات دانشی این 

شرکت به لحاظ فناوری رونمایی کنیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه دستگاه جوش لیزر فیبری با 
خودباوری و صرف فعل خواستن در فولاد مبارکه بومی سازی شده است، 
خاطرنشان کرد: انرژی اتمی و هسته ای یکی از ظرفیت های اساسی و 
پیشرفته در حوزه علم و فناوری و راهگشا در همه زمینه هاست که آثار و 

برکات آن در زندگی مردم کشورمان تأثیرگذار است.
وی ادامه داد:  سازمان انرژی اتمی با همکاری مرکز علوم و فنون لیزر ایران 

با توجه به نیاز این شرکت، آن را پشتیبانی می کند.
فولاد مبارکه ابزار دقیق هسته ای را به کار گرفته است

اسلامی عنوان کرد: محور دیگری که اهمیت بسیار زیادی دارد و سازمان 
انرژی اتمی با افتخار برای کل صنایع کشور انجام داده، موضوع ابزار 
دقیق هسته ای است که فولاد مبارکه در سامانه های اندازه گیری و کنترل 
خود از سه سال قبل دنبال کرده است. سازمان انرژی اتمی امروز در 150 
صنعت کشور این خدمت را به صورت پایدار ایجاد کرده و یکی از مهم ترین 
آن ها فولاد مبارکه است که با رویکرد رفع وابستگی و حرکت به سمت 

خودکفایی، مباحث خود را با سازمان انرژی اتمی مطرح کرده است.    
وی اذعان داشت: شرکت های خارجی با توجه به تحریم ها، نه تجهیز و 
قطعه ای را به ما می فروشند و نه دانش و حتی خدمات پس از فروشی به 
ما ارائه می دهند؛ اما با همت و اراده ای که در ساختار سازمان نهفته، این 
اقدامات دانشی طراحی و انجام شده است؛ به نحوی که پس از ساخت 
نیز عملیات تعمیر و نگهداری با قوت انجام شود. امروز ظرفیتی ایجاد 
شده که علاوه بر تأمین موارد موردنیاز در کشور، بتوانیم در حوزه صادرات 

این دستگاه ها و تجهیزات نیز فعال شویم.
اقدامات علمی و فناوری مان را به رخ جهانیان کشیده ایم

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه همه اقدامات ما در راستای 
کید کرد: ما اقدامات علمی و فناوری را به رخ جهانیان  امیدآفرینی است، تأ
کشیده ایم. نکته بسیار مهمی که در این فرایند باید به آن توجه داشته 
باشیم، داشتن راه حل جامع برای حل مشکلات و پشتیبانی فرایندهای 
صنعت است، تا بتواند با ایجاد قابلیت اطمینان و اعتماد در درازمدت 
نیز از صنعت و خدمت ارائه شده پشتیبانی کند. به خاطر داشته باشیم 
کمیتی  سازمان انرژی اتمی یک واحد تجاری نیست، بلکه یک سازمان حا
مرز دانش است که وظیفه راهبردی، قوت سازی و قدرت سازی برای 
کشور را بر عهده دارد؛ ازاین رو در هر بخش از صنعت کشور مسئله ای 
وجود داشته باشد، سازمان انرژی اتمی برای حل آن مشکل و مسئله 

تلاش می کند.
وی با بیان اینکه انرژی اتمی دریای بیکرانی از فرصت های خوب برای 
کشور است، یادآور شد: متأسفانه دشمنان با القای موضوعاتی در 
خصوص انرژی هسته ای، تلاش کرده اند بگویند ایران به انرژی و فناوری 
هسته ای نیاز ندارد و این در حالی است که خود آن ها به خوبی می دانند 

که انرژی هسته ای تا چه اندازه کارگشاست.
سرمایه گذاری های ارزشمند فولاد مبارکه برای استفاده 

بهینه از منابع آبی
اسـلامی در ادامـه حضـور خـود در فـولاد مبارکـه از تصفیه خانه هـای 
پسـاب و پروژه هـای جمـع آوری و بازچرخانـی پسـاب های شـهری 
و صنعتـی در خطـوط تولیـد فـولاد مبارکـه بازدیـد کـرد و گفـت: فـولاد 
مبارکه در زمینه استفاده بهینه از منابع آبی و بازچرخانی پساب های 

صنعتـی سـرمایه گذاری های ارزشـمندی انجـام داده اسـت.
 مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در جریان رونمایی از ماشین 

جوش لیزر فیبری مطرح کرد:
داخلی سازی دستگاه جوش لیزر فیبری پس از ۴ سال کار 

مطالعاتی
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در جریان رونمایی از 
این ماشین جوش گفت: طی سال های اخیر و در پی تحریم های ظالمانه 
علیه ایران، اتفاق مبارکی که در کشور ما رخ داده این است که با همت 
همکاران در فولاد مبارکه و صنایع مختلف به واسطه محدودیت هایی که 
این تحریم ها ایجاد کرده اند، سعی شده تا در سایه خودباوری و مهندسی 
معکوس در جهت بومی سازی تجهیزات و خودکفایی گام برداریم و 
محدودیت هایی را که می توانست به روند و فرایند تولید خدشه وارد کند 

به فرصت تبدیل و به طورکلی آن ها را برطرف کنیم.
 وی در ادامه تصریح کرد: امروز در نقطه ای ایستاده ایم که بعد از یک دهه 
تلاش در صنعتی مانند فولاد مبارکه که روزی صددرصد تجهیزات خُرد و 
کلان  و مواد مصرفی آن وارداتی بود، به 90 درصد بومی سازی  و خودکفایی 

تجهیزات دست یافته ایم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: یکی از این اقدامات، همکاری 
فولاد مبارکه با سازمان انرژی اتمی در بومی سازی انواع و اقسام تجهیزات 
لیزری است که نقش اساسی در خطوط تولید دارند و امروز به مدد 
این همکاری ها پس از ۴ سال کار مطالعاتی و همکاری مشترک، شاهد 
داخلی سازی دستگاه جوش لیزر فیبری مطابق با آخرین استانداردهای 

روز دنیا هستیم.
بومی سازی دستگاهی که تأمین کنندگان خارجی از تعمیر و 

نگهداری آن خودداری می کردند
طیب نیا در تشریح اهمیت جایگزینی و بومی سازی این ماشین جوش 
لیزری بیان کرد: طی 10 سال اخیر که از دستگاه جوش لیزری قبل استفاده 
می کردیم و شرکت خارجی سازنده آن از ارائه هرگونه سرویس و تعمیر 
و نگهداری آن خودداری می کرد، با مشکلات زیادی مواجه بودیم که 
خوشبختانه طی یک همکاری مشترک با سازمان انرژی اتمی و مرکز 
علوم و فنون لیزر ایران، امروز شاهد جایگزینی دستگاه جوش لیزر فیبری 

بومی سازی شده به جای دستگاه جوش لیزر گازی هستیم.
وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه در مسیر حرکت خود از مهندسی 
معکوس و بومی سازی به سمت استفاده از تکنولوژی های روز دنیا 
و نگاه به آینده و نوآوری در حال حرکت است. امروز با همکاری با 
شرکت های دانش بنیان و حمایت از آن ها در پی آن هستیم که گام هایی 
جدی تری در مسیر آینده ای بهتر برداریم تا علاوه بر خودکفایی در 
حوزه تکنولوژی های روز دنیا هم حرفی برای گفتن داشته باشیم و با 
یاری خداوند و همکاری گسترده تر بتوانیم گام های بلندتری در مسیر 

خودکفایی و تعالی برداریم.
امضای تفاهم نامه همکاری میان شرکت فولاد مبارکه و   

مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران
محمد اسلامی، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی 
ایران پس از رونمایی از پروژه جایگزینی دستگاه جوش لیزر فیبری 
بومی سازی شده با دستگاه جوش لیزر گازیفولاد مبارکه، در آیین امضای 
تفاهم نامه میان این شرکت و مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران به منظور 
بازسازی و بهسازی ماشین آلات و تجهیزات لیزری شرکت فولاد مبارکه 
تفاهم نامه همکاری حضور یافت. این تفاهم نامه با توجه به رسالت مهم 
کز علمی جهت رفع نیازهای علمی و فنی کوتاه مدت و بلندمدت کشور  مرا
و همچنین سیاست های دولت در ایجاد زمینه لازم برای افزایش انگیزه 
جهت استفاده از تحقیقات کاربردی و تسهیل در جذب درآمدهای 

کز علمی منعقد شد. حاصل از تحقیقات از سوی مرا
سیف الله اسداللهی، مدیرعامل و عضو  هیئت مدیره و فرزاد یادگاریان، 
مدیر بازرگانی و عضو موظف هیئت مدیره مرکز ملی علوم و فنون لیزر 
ایران، محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و محسن 
صالحی نیا، رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد مبارکه اصفهان این 

تفاهم نامه را امضا کردند.
ایجاد قطب لیزر صنعتی با هدف توسعه فناوری لیزر در 

کشور

هدف از انعقاد این تفاهم نامه، همکاری، تعامل و استفاده بهینه و مؤثر 
از ظرفیت ها و توانایی های یکدیگر در راستای بهره گیری از دانش بومی 
موجود در کشور، با توجه به وظایف و مأموریت های هریک از طرفین و 
به کارگیری امکانات موجود در امور بازسازی و بهسازی ماشین آلات و 

تجهیزات لیزری مورد استفاده است.
ایجاد قطب لیزر صنعتی با هدف توسعه فناوری لیزر در کشور و بهره مندی 
از آثار مهم و مثبت آن در صنعت فولاد، به منظور متمرکز کردن و تسهیل 
استفاده از لیزر در صنعت فولاد نیز از دیگر مفاد مهم در این تفاهم نامه 

است.
 معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران 

در آیین امضای تفاهم نامه همکاری در زمینه بازسازی و 
بهسازی تجهیزات لیزری:

مردان فولاد مبارکه مؤمنانه پای کارها ایستاده اند
محمد اسلامی، معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی در 
آیین امضای تفاهم نامه همکاری در زمینه بازسازی و بهسازی تجهیزات 
لیزری شرکت فولاد مبارکه و مرکز علوم و فنون لیزر ایران اظهار کرد: 
خودباوری انسان را در مسیر پیشرفت قرار می دهد. افرادی هستند که 
پول دارند و نمادهای پیشرفت را خریداری و نصب می کنند؛ اما باید به 

پایداری روند خرید این نماد توجه داشته باشند.
وی افزود: امروز علوم و فنون نوین که زنجیره ارزش فوق العاده ای هم 
کثری دارد، به همین دلیل  دارد محل رقابت است و ارزش افزوده حدا
امپراتوری رسانه های غربی اتهامات بی شماری به ایران می زنند. این 
رسانه ها برای تحقق اهداف خود از سازمان های بین المللی استفاده 
می کنند و این در حالی است که هیچ یک از ظرفیت های شکل گرفته در 
انرژی اتمی خارج از سیاست های آژانس بین المللی انرژی اتمی نیست 
و همه چیز آشکار و واضح است. سازمان انرژی اتمی ایران اختیار قانونی 
دارد که بررسی کند و حضور نمایندگان آژانس بین المللی انرژی اتمی را 
تأیید کند یا نکند. ما بازرسی نداشتیم که راهش دهیم یا ندهیم و همه 
هجمه های رسانه ای دشمنان جوسازی و غوغاسالاری بوده و اصلاً 

بازرسی به ایران نیامده است.
رئیس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: فرایند طی شده در سازمان 
انرژی اتمی ایران در بالادست و پایین دست زنجیره، دارای ارزش 
اقتصادی و خوش آتیه است. دشمنان می خواستند در ایجاد تکنولوژی 
آب سنگین اختلال ایجاد کنند و تمام پیچ و مهره های تولید این فناوری 
را باز کنند، این در حالی است که همین تکنولوژی منجر به تولید 
فناوری OLED خواهد شد و صنایع پیشرفته دنیا هم امروز به دنبال 
OLED هستند؛ از همه مهم تر اینکه مشتقات آب سنگین بر پایه این 

محصول است.
در افق 1۴10 فولاد مبارکه اتفاقات خوبی رقم خواهد 

خورد
وی ادامه داد: آب سنگین تولیدشده در ایران در صدر جدول کیفیت 
و خلوص آب سنگین دیگر کشورهای دنیاست؛ این در حالی است که 
کشورمان با تحریم، تهدید و عملیات تروریستی مواجه است، اما به لطف 
الهی و اعتمادبه نفس و خودباوری، ظرفیت متفاوت برای پیشرفت 

برنامه ها و اهداف انرژی به وجود آورده است.
گر قدرت تشخیص و تمیز فراوری معادن را نداشته  اسلامی بیان کرد: ا
کتور را در چرخه سوخت بارگذاری کنیم، نمی توانیم  باشیم و نتوانیم رآ
نیازهای اولیه کشور را تأمین کنیم؛ همان گونه که در افق 1۴10 شرکت 
فولاد مبارکه اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد، در افق 1۴۲0 سازمان انرژی 
اتمی، تولید ۲0 هزار مگاوات برق هسته ای است. بازدهی برق هسته ای 
بسیار بالاست و هیچ افتی ندارد؛ فرکانسی که برق هسته ای روی شبکه 
که امکان خارج شدن از مدار را  قرار می دهد طرفداران زیادی دارد؛ چرا

ندارد و در چرخه تولید بازفراوری ایجاد می کند.
تعهد کربن صفر تعهدی بسیار مهم است

کید کرد: طی 10 سال گذشته با تولیدات برق انرژی هسته ای معادل  وی تأ
9۲ میلیون بشکه نفت به ارزش ۷ میلیون دلار در مصرف سوخت فسیلی 
صرفه جویی شده است. دنیا درصدد از بین بردن کربن است. تعهد کربن 
صفر یک تعهد بسیار مهم است. باید به این امر پرداخته شود و باید به 

ک برویم. سمت انرژی پا

بهره برداری از ماشین جوش لیزر فیبری بومی سازی شده در فولاد مبارکه
هم زمان با امضای تفاهم نامه همکاری مرکز ملی علوم و فنون لیزر ایران با فولاد مبارکه  صورت گرفت؛

وزیر صمت:

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار با هزاران نفر از بسیجیان تبیین کردند:

محمد اسلامی
معاون رئیس جمهوری و رئیس 

سازمان انرژی اتمی

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

حذف قیمت گذاری دستوری و رانت 
در اولویت وزارت صمت است

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برنامه هایی مانند 
حرکت به سمت تک نرخی کردن ارز، افزایش صادرات، حذف 
و  رانت ها  برخی  حذف  کنار  در  دستوری  قیمت گذاری 
حمایت های نامحدود و غیرمشروط برای برخی صنایع را در 

دستور کار داریم.
به گزارش ایراسین، وزیر صنعت، معدن و تجارت در خصوص 
سیاست اخیر سازمان بورس مبنی بر تجدید ارزیابی دارایی 
شرکت ها و تأثیر آن بر روند معاملات بازار سرمایه گفت: تجدید 
ارزیابی دارایی شرکت ها یکی از ابزارهای مهم بازار برای رشد 
شفافیت و به تبع آن افزایش اقبال سرمایه گذاران به بازار سرمایه 

تلقی می شود.
عباس علی آبادی افزود: افزایش نرخ تورم در بلندمدت موجب 
شده تا در طول زمان، ارزش دفتری دارایی ها ارتباط خود را با 

ارزش واقعی شرکت ها از دست بدهد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: همچنین از طرفی به روز 
ک آن ها  نشدن ارزش دارایی ها و در نظر نگرفتن هزینه استهلا
، منجر به شناسایی سودهای موهوم  متناسب با ارزش روز

خواهد شد.
وی اعلام کرد: مالیات و تقسیم این سودهای موهوم باعث 
کاهش شدید توانایی بنگاه ها در سرمایه گذاری و آسیب توان 
تولید کشور می شود و در نتیجه، تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها، 

اقدامی مثبت و در راستای رشد شفافیت است.
سیاست گذاری صحیح برای بازگشت اعتمادها به 

بورس
علی آبادی با بیان اینکه در کشورهای توسعه یافته، بورس اوراق 
بهادار یکی از اصلی ترین منابع تأمین مالی بنگاه ها به شمار 
می رود، گفت: به دلیل برخی سیاست های غلط در چند سال 
گذشته، اقبال سرمایه گذاران به بورس کاهش یافته و اثر مهم ترین 
منبع تأمین مالی بنگاه ها در شرایط تنگنای مالی دولت، کاهش 

یافته است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: در این راستا باید 
عموم مردم را با کمک سیاست های درست، رشد شفافیت و 
پیش بینی پذیر کردن محیط کلان به نفع تولیدکنندگان به این 
باور رساند که در مقایسه با بازار ارز، طلا یا مسکن بیشترین بازدهی 
را می توان از طریق سرمایه گذاری در تولید آن هم از مسیر بازار 

سرمایه به دست آورد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: همچنین برنامه هایی 
، افزایش صادرات،  مانند حرکت به سمت تک نرخی کردن ارز
حذف قیمت گذاری دستوری در کنار حذف برخی رانت ها و 
حمایت های نامحدود و غیر مشروط برای برخی صنایع را در 

دستور کار داریم.

ادامه در صفحه  3 
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تسهیل حضور تجار ایرانی در عمان
کمیته سه نفره ای متشکل از نمایندگان اتاق بازرگانی عمان، مرکز سرمایه گذاری عمان و اتاق مشترک ایران و عمان، شرایط حضور و فعالیت تجار و 

بازرگانان ایرانی را در عمان پیگیری و تسهیل می کند.

تضمین صادرات، نیازمند پول است
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صندوق ضمانت صادرات ایران برای توسعه تجارت و کمک به افزایش صادرات، به سرمایه ای بیش از ۲ 

میلیارد دلار نیاز دارد که رقمی 10 برابر سرمایه فعلی است.

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

خبــــــــــــر کوتاه

سیف الله اسداللهی
رئیس مرکز علوم و فنون لیزر ایران

غلامرضا سلیمی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه

بهزاد بهادرانی
مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه

محسن استکی
مدیر محصولات سرد فولاد مبارکه

معاون رئیس جمهوری عنوان داشت: انقلاب صنعتی بیشترین چالش را 
در تحولات اقلیمی ایجاد کرده و باید گام مثبت در مسائل زیست محیطی 
ک  ک با مشارکت همه بخش ها برداریم. تولید انرژی پا و اجرای انرژی پا
بازدهی اقتصادی زیادی دارد که این انرژی باید برای صنایع تبدیلی 
مورد استفاده قرار گیرد و صنایع کوچک مقیاس نیز باید به این عرصه 

وارد شوند.
فولاد مبارکه راهگشای دیگر صنایع برای استفاده از 

دستاوردهای صنعت هسته ای
وی ادامه داد: صنعت هسته ای در کشور در زمینه ابزار دقیق و لیزر 
کنون در حوزه لیزر بهره برداری  دستاوردهای خوبی دارد. فولاد مبارکه تا
خوبی داشته و می تواند راهگشای دیگر صنایع برای استفاده از 
دستاوردهای صنعت هسته ای کشور باشد. در حال حاضر استفاده از 
لیزر را با فناوری زیستی همراه با مشتقات آب سنگین برای درمان به ویژه 

برای بیماران سرطانی در دستور کار داریم.
اسلامی تصریح کرد: قطار حرکت تحقیقات نتیجه گرا در سازمان انرژی 
اتمی فعال است و هر روز دستاورد جدیدی را نشان می دهد، ما این 
امکان را داریم که در زمینه تصفیه پساب با استفاده از پلاسمای سرد به 
فولاد مبارکه کمک کنیم. مردان فولاد مبارکه مؤمنانه پای کارها ایستاده اند 
تا به نتیجه دست یابند؛ در این زمینه با توجه به انعقاد این تفاهم نامه، 
همکاری ها در مرکز علوم و فنون لیزر ایران ادامه دار خواهد بود و به نتایج 

خوبی دست خواهد یافت.
مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین امضای تفاهم نامه 

همکاری در زمینه بازسازی و بهسازی تجهیزات لیزری:
بیش از 1.۲ میلیون تن سنگ آهن از طریق مشارکت ها و 

همکاری های فولاد مبارکه با سازمان انرژی اتمی استخراج شده
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در آیین امضای 
تفاهم نامه همکاری در زمینه بازسازی و بهسازی تجهیزات لیزری 
این شرکت و مرکز علوم و فنون لیزر ایران اظهار کرد: کنار هم قرار گرفتن 
ظرفیت های صنعتی می تواند موج های خوبی در کشور رقم بزند و 
امیدواریم بتوانیم کارهای بزرگ تری را رقم بزنیم. هر تجهیز در فولاد مبارکه 
یک نقطه گلوگاهی است و ارزش زیادی برای پیشرفت کشور دارد. تا امروز 
بیش از 1.۲ میلیون تن سنگ آهن از طریق مشارکت ها و همکاری های 
فولاد مبارکه با سازمان انرژی اتمی استخراج شده که این میزان تا سال 

آینده به ۲ میلیون تن خواهد رسید.
وی افزود: فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین فولادساز کشور، زنجیره کاملی 
از تأمین و مصرف دارد. این شرکت پیشران اقتصاد کشور و دارای شبکه 
گسترده ای از مصرف کنندگان شامل هزار شرکت است. گروه فولاد مبارکه 
دارای 110 شرکت زیرمجموعه است که هر یک از آنان یک مجموعه بزرگ 
صنعتی هستند. هدف گذاری فولاد مبارکه در افق 1۴10 رسیدن به درآمد 
15 میلیارد دلاری است. فولاد مبارکه درصدد تبدیل شدن به یک برند 
کثری از ظرفیت های  جهانی است که در این راستا به دنبال استفاده حدا

موجود است.
فولاد مبارکه امروز به دنبال تبدیل شدن به صنعت سبز 

است
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: گروه فولاد مبارکه از سال 
کنون به ظرفیت تولید 10.۲ میلیون تن رسیده و هدف گذاری  13۷1 تا
توسعه متوازن دارد. این مجموعه موفق شد ورق های فولادی زنگ نزن 
را طراحی و تولید کند. به واسطه محدودیت های انرژی و دیگر حوزه ها، 

فولاد مبارکه اقدام به سرمایه گذاری در تمامی بخش ها کرده است.
وی ادامه داد: در حوزه انرژی، فولاد مبارکه برای نخستین بار در کشور 
نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس F را راه اندازی کرد و کلنگ نیروگاه خورشیدی 
600 مگاواتی در شرق اصفهان را به زمین زد. فولاد مبارکه امروز به دنبال 

تبدیل شدن به صنعت سبز است.
سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی فولاد مبارکه در 

شرکت های دانش بنیان تا پایان سال جاری
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه متذکر شد: صنعت باید در حوزه 
محیط زیست پیشتاز باشد و فولاد مبارکه در مسیر حفظ محیط زیست 
۲.3 میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده است. دارا بودن زنجیره تولید از سنگ 

تا رنگ، وجه تمایز و نقطه قوت فولاد مبارکه با دیگر صنایع کشور است.

وی یادآور شد: فولاد مبارکه در خلق ارزش افزوده نیز در کشور پیشتاز 
گر فولاد مبارکه در سودآوری رتبه اول کشور را دارد، به دلیل دارا  است. ا

بودن زنجیره کاملی از تولید است.
طیب نیا بیان داشت: رویکرد فولاد مبارکه تولید محصولات ویژه و توسعه 
کیفی است. در این راستا بالغ بر ۲۲0 پروژه در این شرکت تعریف شده است. 
فولاد مبارکه بیشترین حمایت را از شرکت های دانش بنیان داشته؛ 
به نحوی که سرمایه گذاری ما در این شرکت ها تا پایان سال به 1000 میلیارد 

تومان خواهد رسید.
فولاد مبارکه درصدد توسعه زیست بوم نوآوری باز با 

نگاهی متحولانه
وی یادآور شد: فولاد مبارکه درصدد توسعه زیست بوم نوآوری باز است و 
در این راستا با حمایت از طرح های دانشگاهی، نگاهی متحولانه به این 
حوزه داشته است. این شرکت 35 هزار شغل به صورت مستقیم و 3۸0 هزار 

شغل به صورت غیرمستقیم ایجاد کرده است.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اذعان داشت: این شرکت سعی کرده تا در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی تحول ایجاد کند و براساس ظرفیت های 
منطقه ای و با تعریف سند پیشرفت و آبادانی منطقه، مسئولیت های 
اجتماعی خود را تعریف کرده است؛ ازاین رو درصدد توانمندسازی مناطق 

محروم هستیم. 
رئیس مرکز علوم و فنون لیزر ایران:

همکاری با شرکت فولاد مبارکه برای مرکز لیزر ایران افتخار 
بزرگی است

رئیس مرکز علوم و فنون لیزر ایران نیز در این باره گفت: این دستاورد بزرگ 
را به همه مردم ایران تبریک می گویم. به واقع همکاری با شرکت فولاد 
مبارکه برای مرکز لیزر ایران افتخار بزرگی است. امروز شاهد به بهره برداری 
رسیدن ماشین جوش لیزر فیبری در فولاد مبارکه بودیم؛ اقدامی که 
تحقیقات آن از حدود ۴ سال پیش شروع شده بود و امروز به بار نشست.

وی خاطرنشان کرد: امروز حاصل تحقیقاتی که از حدود ۲5 سال گذشته 
در مرکز لیزر ایران شروع شده بود در فولاد مبارکه نیز تبلور یافت.

سیف الله اسداللهی در تشریح تفاهم نامه امضاشده با فولاد مبارکه 
بند و در حوزه های تحقیقات و   11 این تفاهم نامه در  گفت:  نیز 
سرمایه گذاری های مشترک به امضا رسید و شرایطی فراهم می کند که 
به واسطه آن بتوان نیازهای صنعت فولاد ایران را برطرف کرد. به یقین با 
امضای این تفاهم نامه زمینه ایجاد فرصت های شغلی بیشتر، تداوم تولید 

و رونق اقتصادی بیشتر را شاهد خواهیم بود.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه:

امروز بار دیگر شاهد جسارت، خلاقیت و نوآوری در فولاد 
هستیم

غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه نیز در حاشیه این 
آیین گفت: تا پیش از این در خط اسیدشویی شماره ۲ از دستگاه جوش 
لیزر گازی استفاده می کردیم که طی حدود 10 تا 15 سال گذشته به دلیل 
تحریم ها امکان تأمین قطعات یدکی و سرویس و پشتیبانی از آن را 
نداشتیم و این شرایط منجر به ایجاد توقفات زیادی در خط اسیدشویی 

شماره ۲ می شد.
وی ضمن تبریک کسب این موفقیت اظهار داشت: دانش ساخت این 
تجهیز در انحصار برخی کشورهای خاص بود که به دلیل تحریم ها امکان 

استفاده از این ماشین های به روز را نداشتیم.
وی با بیان اینکه در پی این چالش به دنبال حل این مشکل در داخل 
کشور بودیم، تصریح کرد: در این فرایند فولاد مبارکه درخواستی را برای 
مرکز علوم و فنون لیزر ارسال کرد که مورد استقبال قرار گرفت و طی بازه 
زمانی حدود چهار سال در قالب کارگروهی موفق شدیم دستگاه جوش 

لیزر فیبری را جایگزین دستگاه لیزر گازی کنیم.
سلیمی اظهار امیدواری کرد: با راه اندازی این ماشین در سالی که 
همچنان رشد تولید یکی از ارکان راهبردی آن است، شاهد تداوم و رشد 

تولید در فولاد مبارکه باشیم.
مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه اعلام کرد:

اهمیت و مزایای جایگزینی ماشین جوش لیزر فیبری 
ساخت داخل

بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه در گفت وگو با خبرنگار 

فولاد با تشریح اهمیت و مزایای جایگزینی ماشین جوش لیزر فیبری 
ساخت داخل، به جای ماشین جوش لیزری CO2  این شرکت اظهار کرد: 
کنون در خط تولید  ماشین جوش قبل از نوع CO2 بوده و از سال 13۸۴ تا

در حال کار بوده است.
وی افزود: به دلیل تحریم ها این ماشین با مشکلاتی نظیر عدم 
سرویس دهی، فرسودگی قطعات و عدم تأمین به موقع قطعات از سوی 
شرکت سازنده مواجه بود که از این پس، قطع وابستگی از تکنولوژی 

انحصاری لیزر گازی را شاهد هستیم.
قیمت تمام شده دستگاه جوش لیزر فیبری ساخت داخل 

یک دهم مشابه خارجی آن است
بهادرانی ادامه داد: برطرف شدن مشکلات موجود در مدت زمان 
عیب یابی و حذف توقفات ناخواسته ناشی از لیزر گازی ازجمله مزایای 
دیگر این بومی سازی است؛ ضمن اینکه قیمت تمام شده ساخت این 

تجهیز در داخل کشور حدود یک دهم قیمت تجهیز قبل است.
مدیر ناحیه نورد سرد شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: بومی سازی 
ماشین جوش لیزر فیبری، حذف مصرف گاز هلیوم را که با خلوص بالا 
باید از محل خرید خارجی و صرف مبالغ زیاد ارز تأمین می شد به همراه 

داشته است.
کیفیت ساخت داخل مشابه نوع خارجی است

وی اذعان داشت: کاهش ریسک تولید، جلوگیری از توقفات ناخواسته، 
افزایش قابلیت اطمینان و پایداری تولید سیکل محصولات سرد از دیگر 

مزایای این طرح است.
وی با بیان اینکه از نظر کیفیت، کارکرد ماشین جوش لیزر فیبری ساخت 
داخل مشابه نوع خارجی است، یادآور شد: اشتغال زایی و ایجاد بستر 
مناسب برای بروز استعدادهای داخلی و امیدآفرینی برای جوانان 
کز علم و فناوری نیز از برکات دیگر این اقدام  فرهیخته دانشگاهی و مرا

ارزشمند است.
گفتنی است محمد اسلامی معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
انرژی اتمی در بدو ورود به فولاد مبارکه با حضور در معراج شهدای گمنام، 
به مقام شامخ شهدا ادای احترام کرد و سپس با حضور در فضای سبز 

مهمانان ویژه فولاد مبارکه، یک نهال به رسم یادبود غرس کرد.
مدیر محصولات سرد فولاد مبارکه:

دست یابی به دانش فنی ساخت ماشین جوش از 
جایگزینی آن مهم تر است

 مدیر محصولات سرد فولاد مبارکه نیز در حاشیه رونمایی از دستگاه 
لیزر فیبری فولاد مبارکه گفت: این موفقیت ارزشمند حاصل تلاش و 
همکاری مشترک و گام به گام کارشناسان فولاد مبارکه با مرکز علوم و 
فنون لیزر ایران به عنوان یک شرکت دانش بنیان است که خوشبختانه 
نتایج مطلوبی به همراه داشت و ما توانستیم یک دستگاه لیزر گازی را 
با یک ماشین جوش فیبری پرتوان جایگزین کنیم. این ماشین جوش 
کنون در خط اسیدشویی شماره ۲ نورد سرد فولاد مبارکه در حال  هم ا

بهره برداری است.
محسن استکی با بیان اینکه در این خط در هرماه حدود 6000 جوش 
لیزری روی ورق ها انجام می شود گفت: به علت تحریم های موجود، در 
استفاده از ماشین قبلی با مشکلات عدیده ای در تأمین قطعات یدکی 
و سرویس دهی با حضور کارشناسان و مشاوران خارجی مواجه بودیم؛ 
اما خوشبختانه این پروژه تعریف شد و پس از ۴ سال همکاری مستمر و 
کارهای مطالعاتی و تحقیقاتی، توانستیم این ماشین جوش را با همکاری 

مرکز لیزر ایران بومی سازی کنیم.
کید کرد: مهم تر از جایگزینی این ماشین باید به دست یابی به  وی تأ
دانش فنی ساخت ماشین های جوش لیزری پرتوان در کشور اشاره کرد 
کنون این ظرفیت در ایران و منطقه ایجاد شده و دستاورد بسیار  که ا

بزرگی برای ایران است.
با این دستاورد، خطرپذیری تولید محصولات در خط  نورد 

سرد فولاد مبارکه به صفر رسید
وی بابیان اینکه در خطوط اسیدشویی نورد سرد فولاد مبارکه ورق های 
موردنیاز صنایع مختلف و مهم کشور ازجمله خودروسازان و لوازم خانگی 
تولید می شود گفت: خوشبختانه با این دستاورد، خطرپذیری تولید این 

قبیل محصولات در خط  نورد سرد فولاد مبارکه به صفر رسید.

 شهرام عباسی
مدیر تحقیق و توسعه

در تقویم رسمی کشور از 25 آذرماه به عنوان روز پژوهش 
یاد شده است. به همین مناسبت خبرنگار فولاد در مصاحبه 
با مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه، جایگاه پژوهش 
و نوآوری در این شرکت را جویا شده است که در ادامه مطلب 

ماحصل این گفت وگو را می خوانید.
مدیر تحقیق و توسعه شرکت فولاد مبارکه معتقد است نوآوری 
به عنوان فرایند تبدیل ایده به ارزش تعریف شده است و در این 
فرایند یکی از اصلی ترین عناصر و زیرفرایندها پژوهش و تحقیق 

و توسعه است.
 شهرام عباسی در این باره گفت: در دنیای پرشتاب امروز که هر 
روز فضای جامعه و صنعت دستخوش تغییر و دگرگونی های زیاد 
است، گذر از تلاطم بحران ها و حفظ پایداری و توسعه سودآوری 

سازمان ها بدون نوآوری میسر نیست.
تحقیق و توسعه فرایندی است که در آن ایده های 

خام اولیه پرورانده و توسعه داده می شوند
به بیان مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه، تحقیق و توسعه 
فرایندی است که در آن ایده های خام اولیه پرورانده و توسعه 
داده می شوند تا از سطوح پایین آمادگی فناوری به سطوح بالاتر 
ارتقا یابند و نهایتاً تبدیل به محصول، فناوری و یا راهکار جدید 
شوند و سطح مناسبی از آمادگی فناوری را برای سرمایه گذاری 
و یا به کارگیری حاصل کنند. بدون پژوهش و تحقیق و توسعه 
ایده های خام ارزش قابل ملاحظه و جذابیتی برای سرمایه گذاری 

یا به کارگیری ندارند و ریسک زیادی خواهند داشت.
عباسی خاطرنشان کرد: در گذشته، تحقیق و توسعه عمدتاً در 
داخل سازمان ها انجام می شد و سازمان های بزرگ و پیشرو 
برای نوآوری متکی به دپارتمان های بزرگ تحقیق و توسعه 
شامل آزمایشگاه های مجهز و پیشرفته بودند که عمدتاً بر روی 
ایده های خلاقانه کارکنان شرکت تمرکز داشتند و با توسعه آن ها به 

محصولات فرایندها و راهکارهای جدید می رسیدند.
بهره مندی از فرایند پژوهش در شرکت های 

دانش بنیان و کاهش بار سنگین هزینه های تحقیق و 
توسعه از دوش سازمان

کید بر اینکه این رویکرد شامل صرف وقت و هزینه زیادی  وی با تأ
برای ایده هایی می شد که تنها درصد کمی از آن ها به محصول 
نهایی موفق منجر می شد گفت: با رشد و توسعه شرکت های 
دانش بنیان که فرایند اصلی آن ها تحقیق و توسعه در زمینه 
ایده های نو و خلاقانه بود، شرکت های بزرگ کم کم به این نتیجه 
رسیدند که بهتر است به جای تمرکز بر ایده های داخل شرکت 
از فرایند پژوهش در شرکت های دانش بنیان منتفع شوند و 
از سنگینی بار هزینه های تحقیق و توسعه بر روی دوش خود 
گیر شد.  بکاهند. در اینجا بود که رویکرد نوآوری باز مطرح و فرا
در این رویکرد پژوهش و تحقیق و توسعه تنها در داخل مرزهای 
سازمان انجام نمی شود، بلکه در شرکت های دانش بنیان و کل 

کوسیستم نوآوری سازمان انجام می شود. ا
کرد: سازمان با رصد فناوری و نوآوری در  وی خاطرنشان 
کوسیستم خود می تواند در پژوهش و توسعه آن ها مشارکت  ا
کند و یا صرفاً از محصول، تکنولوژی، پتنت و یا راهکارهای نهایی 
به نحوی بهره برداری کند. به عنوان مثال می تواند از شرکت های 
صاحب فناوری، محصول یا حق امتیاز خریداری کند و یا از طریق 
تملک شرکت ها یا مشارکت با آن ها از منافع پژوهش در آن ها 

استفاده کند.
بنابر اظهارات مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه، سازمان های 
پیشرو و بزرگ با درک اهمیت و مزایای رویکرد نوآوری باز با شناخت 
کوسیستم نوآوری خود علاوه بر پژوهش و تحقیق و  مناسب از ا
کوسیستم  توسعه در داخل سازمان، آن را درکل زنجیره ارزش و ا
نوآوری خود رصد و حمایت می کنند و برای مدیریت آن در 
کوسیستم نوآوری خود برنامه دارند و به این ترتیب علاوه بر رشد  ا
کوسیستم نوآوری خود و جامعه پیرامونی  و شکوفایی سازمان، ا

را به پیش می برند.

پژوهش سنگ بنای نوآوری است

مدیر تحقیق و توسعه فولاد مبارکه 
در آستانه روز پژوهش:

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 
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تمدید اعتبار گواهینامه های مدیریت کیفیت، ایمنی 
و بهداشت شغلی، رضایت و شکایت مشتریان در ذوب آهن 

کارکرد هوشمندسازی معادن در مقیاس های بزرگ و 
کوچک؛ افزایش بهره وری و کاهش هزینه

 ISO 9001: ممیزی خارجی سیستم های مدیریت کیفیت )استاندارد
 )ISO 45001: 2018 2015(، مدیریت ایمنی و بهداشت شغلی )استاندارد
 ISO 10004: 2018 و مدیریت رضایت و شکایت مشتریان )استانداردهای
و ISO 10002: 2018( در ذوب آهن اصفهان توسط تیم ممیزی موسسه 
SGS از ۱۸ تا ۲۰ آذرماه انجام گرفت و با توجه به نبود هیچ گونه عدم 
انطباق عمده  در مستندات و عملیات بررسی شده توسط ممیزان، اعتبار 
گواهینامه های چهارگانه مذکور تمدید گردید.

نشست تخصصی هوشمندسازی معادن با حضور فعالان این حوزه 
در خانه معدن ایران برگزار شد. در این نشست، مهم ترین چالش های 
کید شد که  حوزه هوشمندسازی معادن در کشور بررسی و بر این نکته تأ
هوشمندسازی معادن می تواند به افزایش بهره وری و کاهش هزینه های 
این بخش کمک کند. دبیر کمیته نوآوری و فناوری خانه معدن ایران، 
 ، در این نشست، با اشاره به اهمیت هوشمندسازی معادن کشور
استفاده از ابزارهای نوین را لازمه توسعه بخش معدن کشور دانست.

خـبــــــــــــــــــر            

ریسک پذیری در درجه اول در صنایع بزرگی مانند 
فولاد مبارکه به وجود آمد تا به شرکت های داخلی و 
دانش بنیان اعتماد کنند و بعد از آن خودباوری در 
شرکت های دانش بنیان، جوانان، نخبگان و شرکت های مختلف 

ایجاد شد تا به »می توانیم« باور داشته باشند.
 محمدیاسر طیب نیا،در گفت وگوی ویژه خبری چهارشنبه ۲۲ آذرماه با 
بیان مطلب فوق و اشاره به رونمایی از لیزر فیبری جایگزین لیزر گازی در 
فولاد مبارکه اظهار کرد: خط نورد سرد فولاد مبارکه منحصربه فرد است و 
بالغ بر هزار صنعت کوچک و بزرگ از خودروسازی و لوازم خانگی تا صنایع 
لوله و پروفیل و انتقال آب و گاز و... وابسته به این خط است و محصولات 

خط تولید نورد سرد در صنایع مختلف استفاده می شود.
وی ادامه داد: طی یک دهه گذشته بسیاری از بخش های فولاد مبارکه 
به دلیل تحریم ها در حوزه تأمین نیازها و تجهیزات در معرض تهدید قرار 

گرفت و پس از آن نهضت بومی سازی آغاز شد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ماشین جوش لیزر گازی 
تجهیزی در خط نورد سرد است، گفت: این تجهیز از سال ۸۴ نصب و 
تا به امروز مشغول فعالیت بود؛ اما طی یک دهه گذشته، ارتباط ما با 
سازنده آن که یک شرکت خارجی بود قطع شد و امکان سرویس دهی به 
این تجهیز و یا جایگزینی آن وجود نداشت؛ در نتیجه تهدید بزرگی برای 

این خط استراتژیک و راهبردی به شمار می آمد.
وی افزود: قرارداد پروژه جایگزینی لیزر فیبری به جای لیزر گازی در فولاد 
مبارکه در سال 139۸ بین فولاد مبارکه و مرکز علوم و فنون لیزر ایران منعقد 
شد و امروز حاصل چهار سال کار تیمی مشترک، راه اندازی موفقیت آمیز 
این تجهیز بود. در واقع این تجهیز نه تنها جایگزین شد، بلکه تکنولوژی 

آن به روزرسانی شد و این نکته ای است که اهمیت بسزایی دارد.
طیب نیا تصریح کرد: هزینه تولید این تجهیز نزدیک به 10 درصد نمونه 
خارجی آن است و همچنین مصرف گاز هلیوم در خط قبلی حذف شد؛ 

هلیومی که کپسول های آن وارداتی بود.
وی خاطرنشان کرد: فراتر از ارزش خود تجهیز، ارزش آفرینی در مواقعی 
که در گلوگاه ها با آن مواجهیم و دست یابی به دانش فنی ساخت چنین 

تجهیزاتی بسیار ارزشمند است و هزاران برابر ارزش خود تجهیز است.
طی ۹ ماه نخست سال جاری بالغ بر ۷00 قطعه، تجهیز و 

ماده مصرفی بومی سازی شده است
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه در گذشته تجهیزات 
مختلفی در ضخامت سنج ها و جریان سنج های دوفازی، دانسیته سنج 
و کنترل های سطوح داشتیم که با همکاری زیرمجموعه های سازمان 
انرژی اتمی و مرکز علوم و فنون لیزر ایران به روزرسانی و یا تجهیز شده 
است، گفت: در سال گذشته در شرکت فولاد مبارکه بالغ بر هزار و 300 قطعه 

تجهیز و ماده مصرفی را بومی سازی کردیم و امسال و طی این 9 ماه نیز 
بالغ بر ۷00 قطعه تجهیز و ماده مصرفی را بومی سازی کردیم. این تجهیز 
اخیر یکی از آن ۷00 قطعه تجهیز شده و نشان می دهد این نهضتی است 

که فولاد مبارکه در کشور رقم زده است.
 وی ادامه داد: به مدد تحریم ها و قطع امید از صاحبان تکنولوژی، امروز 
در عرصه صنعت و اقتصاد کارهای بزرگی در کشور انجام گرفته است. طی 
10 سال اخیر باوجود محدودیت ها و تحریم ها، به طور جدی تر حداقل 

در مجموعه فولاد مبارکه ده ها قطعه و تجهیزات را بومی سازی کردیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز شرکت های بزرگ 
به عنوان پشتیبان شرکت های دانش بنیان اتفاقات بزرگی را رقم می زنند 
و بالغ بر 90 درصد تجهیزات و مواد مصرفی با همین نگاه در فولاد مبارکه 

بومی سازی شده و در همه موارد نیز به نتیجه رسیده است.
وی  گفت: امروز علاوه بر اینکه شرکت های بزرگ به عنوان پیشران های 
اقتصاد و لوکوموتیوهای صنعت وظیفه دارند که شرکت های کوچک 
را راهبری و هدایت کنند، مجموعه ها و سازمان های بزرگ نیز باید کنار 
هم قرار گیرند تا ناوگان صنعت با سرعت بیشتری به حرکت درآید و 
این اتفاق در حال حاضر رخ داده و در حوزه های مختلف ثمرات آن 

مشاهده می شود.
طیب نیا با اشاره به اینکه فولاد مبارکه یک صنعت مادر است اضافه کرد: 

امروز صنعت فولاد علی رغم محدودیت ها با 100 درصد ظرفیت کار می کند 
و هدف گذاری آن خلق آینده بهتر است.

وی ادامه داد: نه تنها در این حوزه ها و با همکاری انرژی اتمی محصول 
و نتیجه آن دیده شده، بلکه همکاری با سایر مجموعه ها نیز به بار 
، با هدف گذاری استفاده از متخصصان  نشسته است. از سویی دیگر
داخلی، سال گذشته 50 عدد لوکوموتیو را داخلی سازی کردیم  و  
توانستیم از همان لوکوموتیوها بهره برداری کنیم. همچنین حدود 
۲0 ماه پیش راه اندازی نیروگاه سیکل ترکیبی با کلاس f در داخل کشور 
آغاز به کار کرد و ماه گذشته با حضور رئیس جمهوری فاز یک آن به 

بهره برداری رسید.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با اشاره به دیگر ثمرات اعتماد و 
بومی سازی گفت: امروز ابرپروژه خط نورد گرم شماره ۲ فولاد مبارکه با 
کیفیت تر بشوند و لوازم خانگی با  هدف اینکه مردم سوار خودروهای با

کیفیت تر و ورق سبک و مستحکم تر داشته باشند، در حال اجراست.
وی در پایان افزود: امروز برای کاهش آلودگی و تأمین انرژی پایدار تغییر 
تکنولوژی در دستور کار شرکت فولاد مبارکه است و این شرکت به دنبال 
تحقق صنعت سبز است؛ به همین علت عملیات احداث نیروگاه 
خورشیدی 600 مگاواتی در شرق اصفهان و استفاده از پساب شهری و... 

در این شرکت در حال انجام است.

خبر بین الملل

شرکت فولاد JFE به منظور کاهش انتشار کربن تا حدود ۱۶۰ 
هزار تن در سـال از ضایعات پلاسـتیکی در روند فولادسـازی 
سـاخت  کمـک  بـا  ونـد  ر ایـن  کـه  کـرد  خواهـد  اسـتفاده 

تأسیسـاتی در شـرق ژاپـن از سـال آینـده آغـاز می شـود.
شـرکت فـولاد JFE در تـلاش اسـت کـه اسـتفاده از ضایعـات 
پلاسـتیکی را در فرایندهـای فولادسـازی گسـترش دهـد. ایـن 
رونـد بـا همـکاری یـک گروهـی از شـرکت JFE بـرای سـاخت 
تأسیسـاتی در شـرق ژاپن )منطقـه Keihin( صـورت می گیرد که 
سالانه 60 هزار تن زباله پلاسـتیکی را پردازش و این مجموعه در 
کـز بازیافـت در نـوع خـود تبدیـل  ژاپـن بـه یکـی از بزرگ تریـن مرا

خواهـد شـد.
ایـن تأسیسـات کـه هزینـه آن 6.۷5 میلیـارد یـن )تقریبـاً ۴6 
کتبـر ۲0۲۴ بـه  ( بـرآورد شـده، قـرار اسـت در ا میلیـون دلار
بهره برداری برسـد و انتظار می رود که انتشـار کربن فـولاد JFE را 
تا حدود 160 هـزار تن در سـال کاهش دهد. بر اسـاس برنامه ای 
کـه بـرای اسـتمرار گسـترش اسـتفاده از زباله هـای پلاسـتیکی 
تعیین شـده، فولاد JFE تصمیم دارد که ظرفیت پردازش فعلی 

خـود را تـا سـال مالـی ۲030 دو برابـر کنـد.
تشویق صنعت به استفاده از ضایعات پلاستیکی 

در کاهش انتشار کربن
برنامـه فدراسـیون اقدامـات داوطلبانـه آهـن و فـولاد ژاپـن 
نیـز بـرای کاهـش انتشـار کربـن، تشـویق صنعـت بـه اسـتفاده 
از یک میلیـون تـن زباله هـای پلاسـتیکی در سـال را در برنامـه 
خـود دارد، امـا در ایـن میـان جمـع آوری مـواد ضایعـات کافـی 
بـرای دسـت یابی بـه ایـن هـدف یکـی از چالش هـای پیـش رو 

خواهـد بـود.
در مقابل نیز، فولاد JFE بازیافت ضایعات پلاسـتیکی خود را در 
بخش تجـاری گسـترش خواهـد داد کـه این منبـع هنـوز به طور 
کامل مـورد اسـتفاده قـرار نگرفته اسـت. البته به طـور ویـژه، این 
شـرکت برای منابـع ضایعات پلاسـتیکی صنعتـی نگاهـی فراتر از 
ظروف پلاسـتیکی دورریختنی و بسته بندی شـده بـرای تأمین 

این منبـع دارد.
ضایعات پلاستیکی چگونه باعث کاهش انتشار 

کربن می شوند؟
در فولادسازی، زباله پلاستیکی عمدتاً به عنوان جایگزینی برای 
مواد خام مانند زغال سـنگ کک در کوره های بلنـد و کوره های 
کک اسـتفاده می شـود. ضایعـات پلاسـتیکی معمـولاً قابلیـت 
تبدیـل بـه مـواد قابل اسـتفاده مجـدد به صـورت شـیمیایی را 
دارنـد و در ایـن صـورت مقـداری گاز و نفت صرفه جویی شـده با 
اسـتفاده از این منبع را می توان از کل انتشـار کربن فولادسازان 

کسـر کرد و در نتیجـه ردپـای کربن آن هـا را کاهـش داد.
علاوه بـر این، شـرکت هایی که از پلاسـتیک در عملیـات تجاری 
ک سـازی نهایـی را  خـود اسـتفاده می کننـد، می تواننـد بـار پا
کاهـش دهنـد. در نتیجـه، اسـتفاده از زباله هـای پلاسـتیکی 
به ویـژه ظـروف مصرفـی و بسـته بندی، در بخـش تولیـدات 

کارخانـه افزایـش پیـدا می کنـد.
JFE چشم انداز زیست محیطی فولاد

چشم انداز زیست محیطی گروه JFE برای سال ۲050 شناسایی 
شـاخص های تغییـرات آب و هوایـی به عنـوان اولویـت اصلـی 
اسـت که بر اسـاس آنچه فولاد JFE توافـق کرده بـرای رفع نیازها 

و فرصت هـا در این زمینـه اقدامـات هماهنگی انجام شـود.
از سـویی دیگـر تحـت یـک رویکـرد چندجانبـه بـرای کشـف 
فناوری هـای نوآورانـه کـه هـم امیدوارکننـده و هـم کاربـردی 
هستند، فولاد JFE قصد دارد که تلاش خود را به تحقق جهانی 

پایدارتـر ادامـه دهـد.
شـایان ذکر اسـت شـرکت فـولاد JFE، یکـی از تولیدکننـدگان 
یکپارچـه فـولاد پیشـرو در جهـان، از طریـق ادغـام دو شـرکت در 
سـال ۲003 تأسـیس شـد. این شـرکت چندیـن کارخانه فـولاد در 
ژاپـن و شـعبه های متعـدد در سراسـر جهـان را اداره می کنـد. 
فـولاد JFE از فناوری هـا و دانـش در سـطح جهانـی بـرای تولیـد 
 Only One,« طیف گسترده ای از محصولات بر اساس استراتژی

Number One« تمرکـز دارد.
فولاد JFE با تولید مجموع ۲9.9 میلیون تن فولاد خام در سـال 
۲005 توانسـت جایگاه پنجم را در بین تولیدکننـدگان برتر فولاد 

جهان به دسـت آورد.
ایـن شـرکت از سـه خـط تولیـد تشـکیل شـده اسـت کـه شـامل 
دو خـط بـزرگ تولیـد فـولاد در نواحـی سـاحلی شـرقی و دیگـری 
در غـرب ژاپـن اسـت. فـولاد JFE همچنیـن دارای یـک خـط 
بـه نسـبت کوچک تـر بـه نـام Chita نیـز اسـت کـه به رغـم انـدازه 
کوچک خود از بالاترین تکنولوژی فولاد جهان بهره مند اسـت.
     منبع: پایگاه خبری ایراسین/ ریحانه شهبازی

استفاده از ضایعات پلاستیکی ؛

راهکار متفاوت فولاد JFE در کاهش

 انتشار کربن

تعمیر و بهینه سازی دیزل پمپ کوره های پاتیلی ناحیه فولادسازی

خودباوری در شرکت های دانش بنیان نتیجه  خطرپذیری صنایع بزرگی مثل فولاد مبارکه است

برای نخستین بار انجام شد؛

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در گفت وگوی ویژه خبری:

ابلاغ دستورالعمل راهبری کمیته های حسابرسی و واحدهای حسابرسی داخلی شرکت های گروه فولاد مبارکه

اطمینان بخشــی  نظــام  اســتقرار  راســتای  در 
راهبــری  دســتورالعمل  گــروه،  شــرکت های  در 
ــی  ــای حسابرس ــی و واحده ــای حسابرس کمیته ه

داخلــی شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه ابــلاغ شــد.

مدیر حسابرسی داخلی فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر اظهار 
کمیت شرکتی و کنترل های داخلی  کرد: بر اساس دستورالعمل حا
ناشران پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران، 
کمیته حسابرسی شرکت فولاد مبارکه موظف به ارزیابی و اظهارنظر 
درخصوص کنترل های داخلی شرکت های فرعی است. بدین منظور 
واحد حسابرسی داخلی شرکت با همکاری واحد امور مجامع و راهبری 
شرکت ها، جهت تدوین دستورالعمل راهبری کمیته حسابرسی و 

حسابرسی داخلی شرکت های گروه فولاد مبارکه اصفهان اقدام کرد.
رسول پورسعادت در این  باره افزود: این دستورالعمل که به تصویب 
کمیته حسابرسی شرکت فولاد مبارکه رسیده، از تاریخ تصویب برای کلیه 

شرکت های زیرمجموعه لازم الاجراست.
وی در تشریح اهمیت و لزوم اجرای دستورالعمل ابلاغی تصریح کرد: این 
دستورالعمل با هدف استقرار نظام اطمینان بخشی در شرکت های فرعی 
و ارزیابی کارایی و اثربخشی کمیته های حسابرسی و حسابرسی داخلی 

شرکت های گروه تدوین شده است.

مدیر حسابرسی داخلی فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: کمیته حسابرسی 
در راستای کمک به ایفای مسئولیت نظارتی هیئت مدیره و بهبود آن 
جهت کسب اطمینان معقول از اثربخشی فرایندهای نظام راهبری، 
مدیریت ریسک و کنترل های داخلی، سلامت گزارشگری مالی، اثربخشی 
حسابرسی داخلی، استقلال و اثربخشی حسابرسی مستقل و رعایت 
قوانین و مقررات و الزامات فعالیت می کند و واحد حسابرسی داخلی 
به عنوان بازوی اجرایی کمیته حسابرسی، خدمات اطمینان دهی و 
مشاوره ای مستقل و بی طرفانه، به منظور ارزش افزایی و بهبود عملیات 

شرکت را ارائه می نماید.
به گفته پورسعادت، کمیته های حسابرسی با توجه به حجم، دامنه 
مسئولیت ها و کارایی، سه یا پنج عضو دارند که بیشترِ آن ها مستقل و 

دارای تخصص مالی هستند.
کمیت  وی با بیان اینکـه کمیته حسابرسـی در پیاده سـازی نظام حا
شـرکتی نقـش بسـزایی دارد و ارزیابـی عملکـرد آن جهـت مشـخص 
کردن بهبود فرایندها و افزایش کارایی و اثربخشـی آن ضروری اسـت، 

ادامه داد: اهم مواردی که در ارزیابی کارایی و اثربخشـی کمیته های 
: 1- اختیـارات،  حسابرسـی مـورد بررسـی قـرار می گیـرد، عبارت انـد از
گی های کمیته های حسابرسـی؛ ۲- شناخت کسب وکار  ترکیب و ویژ
و ریسـک های شـرکت؛ 3- نظارت بر فرایند گزارشـگری مالـی و رعایت 
قوانیـن و مقـررات؛ ۴- نظـارت بـر عملکـرد حسابرسـان داخلـی و 

مسـتقل.
مدیر حسابرسی داخلی فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود 
اظهار داشت: ارزیابی عملکرد کمیته های حسابرسی و حسابرسان 
داخلی توسط واحد حسابرسی داخلی شرکت اصلی و به صورت 
سالانه انجام می شود تا ضمن ایجاد یکپارچگی و دانش افزایی در نظام 
اطمینان بخشی و افزایش اثربخشی و کارایی کمیته های حسابرسی و 
حسابرسان داخلی شرکت های گروه فولاد مبارکه، از نتایج به دست آمده 
از این ارزیابی در انتخاب، جابه جایی، ارتقا و... افراد در کمیته های 
حسابرسی و واحدهای حسابرسی داخلی شرکت های گروه استفاده 

شود.

برای نخستین بار در تعمیرگاه مرکزی فولاد مبارکه 
عملیات تعمیر و بهینه سازی دیزل پمپ کوره های 
پاتیلی ناحیه فولادسازی با موفقیت انجام و این 

 در فرایند خط تولید مورد بهره برداری قرار گرفت.
ً
تجهیز مجددا

کارگاه تعمیرات مکانیک تعمیرگاه مرکزی  مهدی صبوری، رئیس 
فولاد مبارکه، ضمن ابراز خرسندی از انجام موفقیت آمیز تعمیرات و 
بهینه سازی این پمپ و قدردانی از حمایت های مدیریت تعمیرگاه 
مرکزی و همکاری سایر کارکنان تصریح کرد: پمپ کوره های پاتیلی ناحیه 
فولادسازی با بیش از 150 قطعه متفاوت از چندین قسمت شامل 
گیربکس، پمپ، کولینگ روغن و... تشکیل شده است و با توجه به 
طراحی خاص پینیون، کرانویل و توربین قابل تنظیم باید با حساسیت 
و شرایط خاصی مونتاژ و تنظیم گردد که این امر با استفاده از دانش 
فنی کارکنان تیم تعمیرات پمپ، دفتر فنی تعمیرگاه و دفتر فنی ناحیه 

فولادسازی با موفقیت انجام گرفت.

در همین زمینه، مجتبی علی عابدی کارشناس کارگاه تجهیزات دوار 
تعمیرگاه مرکزی نیز ضمن تشکر از زحمات تیم تعمیرات پمپ کارگاه 
تعمیرات مکانیک گفت: دیزل پمپ کوره های پاتیلی که برای اولین بار 
برای تعمیر به تعمیرگاه مرکزی ارسال شده بود یکی از مهم ترین پمپ های 
اضطراری محسوب می گردد. این پمپ یکی از پیچیده ترین پمپ های 
سری p کارخانه Caprari است که در مواقع اضطراری )قطع برق( توسط 
موتور دیزل VOLVO با توان 190 کیلووات وارد مدار شده و آب خنک کاری 
را داخل پنل های سقف کوره پمپاژ می کند. در این حالت اپراتور تنها 
بیست دقیقه فرصت دارد تا شرایط را توسط این پمپ از حالت اضطراری 
خارج و پاتیل ها را از زیر سقف پانل LF به بیرون هدایت کند و از ایجاد 
آسیب های جدی به سقف، آسیب به الکترودها و خرابی کابل های 

ترانس های قوس الکتریکی جلوگیری نماید.
وی از نهادینه شدن روش و فرایند تعمیر این تجهیز و صرفه جویی های 
اقتصادی حاصل شده به عنوان بخشی از دستاوردهای این پروژه نام برد.

مدیر حسابرسی داخلی فولاد مبارکه خبر داد:

رسول پورسعادت
مدیر حسابرسی داخلی
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حمیدرضا صباغ گل نایب رئیس کمیسیون بانکی اتاق بازرگانی، صنایع 
معادن و کشاورزی بیرجند در حاشیه بازدید از بیست ودومین نمایشگاه 
صنعت ساختمان و صنایع وابسته در خراسان جنوبی گفت: ما شرکت 
سازه های فولادی استان را یک شرکت کشوری تلقی می کنیم، زیرا در 
بیش از ۷۰ درصد تولیدات ما به خارج از استان صادر شده و ظرفیت ما 
فراتر از استان است. واحد تولید سازه های فلزی ساختمان ما در چند 
سال گذشته با تمام توان پیگیر کار بوده است.

شرکت جهان فولاد سیرجان در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۲ نسبت به 
مدت مشابه سال قبل رشد سودآوری مطلوبی را رقم زده و ضمن کسب 
سود دو برابری، ۷۳ درصد از کل سود سال ۱۴۰۱ را پوشش داده است. 
این نکته را باید مدنظر داشت که با راه اندازی و تکمیل پروژه های در 
دست اقدام، ظرفیت تولید آهن اسفنجی این شرکت تا ۴ برابر افزایش 
خواهد یافت و از ۹۶۰ هزار تن کنونی به ۳ میلیون و ۷۷۰ هزار تن 
خواهد رسید.

 خـبــــــــــــــــــر      

۷۰ درصد سازه های فلزی تولیدشده در خراسان جنوبی 
صادر شد

ظرفیت جهان فولاد سیرجان ۴ برابر می شود

مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت محیط زیست:

شما و فولاد

27۶****9۱3    فرم ارزیابی از رانندگان ترابری توزیع 
نمی شود، که این امر باعث بی نظمی برخی رانندگان 

شیفت شده، لطفاً رسیدگی شود.
۰۱5****9۱3  با توجه به میزان پرداخت های در 
حال انجام در شرکت های پیمانکاری و اینکه معیشت 
این کارکنان با مشکل جدی مواجه شده خواهشمند 

است به این موضوع رسیدگی شود.
۶۰2****9۱3  کارت های ورزش جهت رزرو فعال 

نیست. لطفاً راهنمایی و رسیدگی فرمایید.
9۶9****9۱3  خواهشمند است در نظرسنجی ها 

قسمتی را برای توضیح برخی از مشکلات در نظر بگیرید.
همکاران گرامی دارای شماره های 8۰2****9۱۰،  
و   9۱3****8۶۶  ،9۱3****۱۰3  ،9۱3****9۱۶
434****9۱3 ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه 
فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ 

پاسخ برای مسئولان ذیربط ارجاع گردید.

مقاله همکار گرامی، میثم ترابی همکار شاغل در واحد 
احیا مستقیم فولاد مبارکه، با عنوان »ارائه یک مبدل جدید 
DC به AC افزاینده فلای بک بر مبنای اینورتر منبع Z« در 
اولین همایش ملی داده کاوی در علوم مهندسی و زیستی که 
در تاریخ های 24 و 25 آبان ماه در دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

خمینی شهر برگزار شد، به صورت شفاهی ارائه گردید.
گفتنی است مبدل فلای بک ازجمله ساختارهای موردتوجه 
در صنایع محسوب می شود، ولی با برخی مشکلات ذاتی همراه 
است. مبدل های ترکیبی فلای بک-بوست با هدف افزایش 
هرچه بیشتر دامنه و حذف برخی استرس های ولتاژ موجود 
در مبدل فلای بک پیشنهاد داده شده است. شبکه منبع 
امپدانسی نیز شبکه ای با توانایی خاص است که برای انواع 
تبدیل توان AC و DC مورد استفاده قرار می گیرد. این شبکه 
توانایی کاهش ریل ولتاژ و جریان بار را دارد. هدف از انجام این 
پایان نامه ارائه یک توپولوژی جدید با ترکیب مبدل منبع با ضریب 
بالا از نوع بوست-فلای بک است که شبکه امپدانسی سری شده 
است. این ترکیب ساختار سبب می شود که مشکل بالانس نگه 
داشتن ولتاژ خازن های خروجی مبدل ضریب بالا را مبدل منبع 
امپدانسی کاهش دهد. همچنین توانایی کنترل و تبدیل ولتاژ 
و جریان خروجی مبدل افزایش می یابد. در این فرایند وضعیت 
عملکرد توسط نرم افزار matlab شبیه سازی و بررسی شده است.

حرفه مقدس پرستاری تنها مراقبت از علائم حیاتی 
بیمار و یا نگاهبانی از مرز حیات بیمار نیست، بلکه دمیدن 
ل امیدواری در  روح زندگی در تن رنجور بیمار و جاری کردن زلا

جسم خسته بیمار است.
هم زمان با ۲۸ آبان ماه 1۴0۲ مصادف با سالروز میلاد باسعادت 
پرستار عاطفه ها زینب کبری )س(، از سوی سازمان نظام 
پرستاری استان، مهدی پالاهنگ کارشناس پرستاری مرکز 

اورژانس فولاد مبارکه به عنوان پرستار نمونه معرفی شد.
کسب این افتخار را به ایشان، کارکنان محترم شرکت فولاد مبارکه و 

همکاران واحد HSE شرکت تبریک و تهنیت می گوییم.

موفقیت

ارائه مقاله یکی از کارکنان فولاد مبارکه

 در اولین همایش ملی داده کاوی در 

علوم مهندسی و زیستی

معرفی پرستار واحد اورژانس فولاد مبارکه 

به عنوان پرستار نمونه

از  مبارکه،  فولاد  بهره برداری  معاون  اعلام  بنابر 
ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، علی رغم همه 
محدودیت ها در حوزه های انرژی و مواد، میزان 
تولید کمّی و کیفی نواحی مختلف فولاد مبارکه فراتر از برنامه محقق 

شده است.
به گزارش خبرنگار فولاد، غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد 
مبارکه، ضمن اعلام این خبر تصریح کرد: شرکت فولاد مبارکه از فروردین تا 
پایان آذرماه سال 1۴0۲ در سایه الطاف الهی و با برنامه ریزی دقیق و همت 
کارکنان خود توانسته است در تولید آهن اسفنجی، فولاد خام، کلاف گرم و 

سرد فراتر از برنامه های ترسیم شده به اهداف تولید دست یابد.
وی گفت: در بخش آهن اسفنجی در هشت ماهه منتهی با آبان ماه بالغ بر 
5 میلیون و ۴00 هزار تن آهن اسفنجی تولید شده است که نه تنها تحقق 103 
درصدی برنامه را به همراه داشته، بلکه از میزان تولید مدت مشابه سال 

قبل نیز فراتر رفته است.
سلیمی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تولید تختال در بازه زمانی 

یادشده با تحقق 105 درصدی برنامه ها از 5 میلیون و ۲00 هزار تن فراتر رفته 
و در حوزه کلاف گرم نیز شاهد بالغ بر 3.۷ میلیون تن تولید و تحقق 110 

درصدی برنامه هستیم.
وی در ادامه افزود: در بخش کلاف سرد نیز با تحقق 103 درصدی برنامه ها 
بالغ بر یک میلیون تن محصول تولید شده و توانسته ایم به اهداف از پیش 

تعیین شده دست یابیم.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه تصریح کرد: در سایر خطوط تولید فولاد 
مبارکه نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته ایم و 
گر در برخی موارد به ندرت شاهد عدم تحقق اهداف هستیم، عمدتاً به  ا
دلیل محدودیت های انرژی و انجام عملیات توقف ها و انجام تعمیرات 

سالانه بوده است.
وی در ادامه تصریح کرد: تمامی موفقیت های کسب شده از ابتدای سال 
جاری تا پایان آذرماه، علی رغم محدودیت های شدید در حوزه انرژی 
به ویژه کمبود برق قابل توجه در فصل تابستان میسر شده است. نکته 
حائز اهمیت این است که محدودیت برق امسال با به سال های گذشته 
کاملاً متفاوت و شدیدتر بود؛ به نحوی که هیچ سالی در شهریورماه همانند 

سال 1۴0۲ با محدودیت مصرف ۷0 تا ۸0 درصدی برق مواجه نبودیم.
گرچه فولاد مبارکه در تابستان از برنامه تولید  بنابر اظهارات سلیمی، ا
عقب افتاد؛ اما خوشبختانه با تمهیدات اتخاذشده و تلاش همکاران در 
ماه های مهر و آبان، این افت تولید به نحو شایسته ای جبران شده است؛ 
کنون هم از اهداف هشت ماهه و هم نسبت به مدت مشابه  تا جایی که ا

سال قبل در بخش تولید فولاد خام جلوتر هستیم.
رسیدن به عدد غرورآفرین ۹۲.۷۶ درصد در بخش کیفی 

محصولات
وی در ادامه تصریح کرد: افزایش میزان تولید فولاد در فولاد مبارکه 
خوشبختانه با افزایش و رشد کیفی محصولات همراه بوده است و تا امروز 

که در آذرماه به سر می بریم، بازده کیفی محصولات شرکت در بالاترین 
میزان خود قرار دارد و نسبت به برنامه نیز با رسیدن به عدد غرورآفرین 
9۲.۷6 درصد رسیده ایم که نسبت به ماه ها و سال های اخیر بی سابقه 

بوده و در این حوزه نیز از هدف گذاری جلوتر هستیم.
کی از مدیریت  معاون بهره برداری فولاد مبارکه کسب این افتخارات را حا
و تلاش همکاران در خطوط مختلف تولید و پشتیبانی دانست و اذعان 
داشت: خوشبختانه در فولاد مبارکه به موازات رشد تولید کمی به رشد 
کیفیت نیز توجه ویژه ای شده و در این حوزه بهبود قابل توجهی را شاهد 

هستیم.
از دست رفتن فرصت تولید ۷00 هزار تن محصول در 

گروه فولاد مبارکه به دلیل محدودیت مصرف برق
وی در خصوص محدودیت هایی که فولاد مبارکه با آن مواجه است 
گفت: متأسفانه فقط در شرکت فولاد مبارکه محدودیت مصرف برق در 
ماه های خرداد تا شهریور باعث از دست رفتن فرصت تولید 6۲0 هزار 
تن فولاد خام شده است؛ این در حالی است که در گروه فولاد مبارکه 
این عدد از ۷00 هزار تن فراتر رفت. نکته حائز اهمیت این است که این 
میزان از دست رفتن تولید در کشور ما به اندازه کل تولید سالانه یک 

کارخانه یا پلنت هست.
سلیمی در همین زمینه گفت: در مجتمع فولاد سبا نیز به دلیل همین 
محدودیت ها شاهد از دست رفتن تولید ۴۴ هزار تن کلاف گرم بودیم و در 
بخش آهن اسفنجی هم با بیش از 100 هزار تن کاهش تولید مواجه شدیم. 
گرچه خوشبختانه این میزان کاهش ها همان گونه که اشاره شد با تلاش  ا

و همت همکاران و برنامه ریزی های بهینه جبران شده است.
متأسفانه محدودیت مصرف گاز از ۲0 آذرماه آغازشده

وی در ادامه سخنان خود به محدودیت های در نظر گرفته شده برای 
مصرف گاز در خطوط تولید فولاد مبارکه اشاره کرد و گفت: متأسفانه 

محدودیت مصرف گاز از ۲0 آذرماه آغاز شده و می تواند تولید آهن اسفنجی 
و سایر بخش های شرکت را تحت تأثیر قرار دهد. امیدواریم بتوانیم با 
تعاملات لازم با مسئولان اداره های گاز و سازمان برق این محدودیت ها را 

به گونه ای مدیریت کنیم که به تولید خدشه ای وارد نشود.
حفظ سهم ۳۳ درصدی گروه فولاد مبارکه در تولید فولاد 

کشور و حفظ رتبه دهم رتبه بندی جهانی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه عنوان کرد: به طورکلی همان گونه که اشاره 
شد، تولید در هشت ماهه سال 1۴0۲ در گروه فولاد مبارکه از شرایط مطلوبی 
برخوردار است و خوشبختانه با تلاش های صورت گرفته و جبران کاهش 
تولیدها شرایطی فراهم شده که با سهم 33 درصدی گروه فولاد مبارکه در 
تولید فولاد کشور، همچنان کشور عزیزمان ایران در رده دهم بزرگ ترین 

تولیدکنندگان فولاد جهان جایگاه خود را تثبیت نموده است.
بنابر اظهارات معاون بهره برداری فولاد مبارکه، خوشبختانه این شرکت 
برای حصول این اهداف برنامه های بسیار خوبی تدوین کرده و در دست 
گرچه محدودیت های موجود در حوزه های انرژی مواد و  اجرا دارد. ا
به ویژه حمل ونقل ریلی و جاده ای و همچنین محدودیت های موجود 
در حوزه های ارزی و بعضاً بخشنامه های دستوری می تواند بر روند 
کنون این مشکلات و  تولید فولاد کشور تأثیرگذار باشد، خوشبختانه تا
محدودیت ها مدیریت  شده و توانسته ایم در سایه الطاف الهی و زحماتی 
که همکاران در تمامی بخش های تولید پشتیبانی و ستاد متحمل 

می شوند ازنظر کمّی و کیفی به رشد قابل قبولی دست یابیم.
 وی در خاتمه ضمن قدردانی از تلاش کارکنان اظهار امیدواری کرد: با 
برنامه ریزی بلندمدتی که فولاد مبارکه در گروه خود تدارک دیده است هم 
بتواند جایگاه فولاد مبارکه و به طورکلی فولاد کشور را بین تولیدکنندگان 
 ، فولاد جهان ارتقا دهد و هم برای ذی نفعان گروه فولاد مبارکه و کشور

همچنان سودآوری را تضمین کند.

تحقق اهداف کمّی و کیفی تولید در فولاد مبارکه فراتر از برنامه ها
معاون بهره برداری فولاد مبارکه اعلام کرد:

غلامرضا سلیمی
 معاون بهره برداری

برای اطلاع رسانی دستاوردهای فولاد مبارکه باید نهضت تولید محتوا ایجاد کنیم

مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت 
محیط زیست که به همراه جمعی از کارشناسان این 
حوزه از فولاد مبارکه بازدید می کرد، در مصاحبه با 
خبرنگار فولاد گفت: امروز بسیار خرسندیم که در مجموعه مملو از 

کار و تلاش فولاد مبارکه حاضر شده ایم.
میثم سعیدی با اشاره به اهمیت اطلاع رسانی دستاوردهای کشور به 
جامعه گفت: پیش از اطلاع رسانی، باید به این نکته توجه کنیم که زمانی 
می توانیم درباره موضوعی صحبت کنیم که در آن حوزه کاری کرده باشیم 
و اهمیت این موضوع وقتی مشخص می شود که می بینیم متأسفانه 
کشور ایران 6۷ شبکه معاند دارد و دشمنان سالانه میلیاردها دلار صرف 

تبلیغات علیه ایران می کند.
کید بر اینکه امروز متأسفانه افکار عمومی در کشور ما به نوعی ترور  وی با تأ
شده است، گفت: در چنین شرایطی ،وظیفه روابط عمومی هاست که با 
این ترورها مقابله کنند و اساساً از بروز آن پیشگیری کنند. روابط عمومی ها 
که  وظیفه دارند که اطلاعات دقیق را به سمع و نظر مردم برسانند و ازآنجا
در فولاد مبارکه در بسیاری از حوزه ها، از جمله تولید و استفاده بهینه از 
ک و...، اقدامات خوبی انجام  شده است،  منابع آبی و تولید انرژی های پا

باید برای اطلاع رسانی این دستاوردها همت بیشتری به کار ببندیم.

مردم باید باور کنند که این اقدامات از سوی فولاد مبارکه 
در حوزه های مختلف به ویژه محیط زیست و مصارف آب 

انجام  شده 
بنابر اظهارات مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت 
محیط زیست، اینکه فولاد مبارکه در حال حاضر در تصفیه و بازچرخانی 
پساب های 9 شهر هم جوار خود و توسعه آن تا 1۲ شهر سرمایه گذاری های 
قابل توجهی انجام داده بسیار ارزشمند است. متأسفانه در این خصوص 
رسانه ها و روابط عمومی ها نتوانسته اند این اقدامات و دستاوردهای 
ارزشمند را به خوبی اطلاع رسانی کنند. روابط عمومی سازمان حفاظت 
محیط زیست و روابط عمومی سازمان های ذی ربط به عنوان متولی 
باید علاوه بر خبررسانی، در مسیری حرکت کنند که مردم از نزدیک 
و طی رویدادهای مختلف بتوانند این اقدامات را مشاهده کنند و از 
گاه گردند و به واقع باور کنند که این اقدامات از سوی فولاد مبارکه  آن آ
در حوزه های مختلف به ویژه محیط زیست و مصارف آب انجام  شده 
است. مردم باید به این اعتماد و باور برسند که فولاد مبارکه توانسته با 
سرمایه گذاری ها و اقدامات صحیح، فعل »خواستن و توانستن« را در 

این حوزه ها صرف کند.
مسئولین فولاد مبارکه به موازات توسعه ها برای پیشگیری 
از بروز مشکلات زیست محیطی به خوبی برنامه ریزی کرده اند و 

گام های مثبتی برداشته اند
وی افتتاح پروژه های بازچرخانی پساب های شهری در فولاد مبارکه با 
حضور رئیس سازمان محیط زیست کشور و سایر مسئولین در پروژه های 
دیگر را از اقدامات مثبت فولاد مبارکه در این مسیرها دانست و گفت: در 
برخی موارد ممکن است جای کار و برنامه ریزی بیشتر و بهتری باشد، 
بااین حال مسئولین فولاد مبارکه به موازات توسعه برای پیشگیری از 
بروز مشکلات زیست محیطی به خوبی برنامه ریزی کرده اند و گام های 

مثبتی برداشته اند.
سعیدی با اشاره به اینکه هرجا توسعه صورت می گیرد به طورقطع 
تغییراتی در محیط زیست ایجاد می شود، خاطرنشان کرد: ازآنجا که 
توسعه ها اجتناب ناپذیرند، باید شرایطی فراهم کنیم که در کنار توسعه ، 

کمترین آسیب به محیط زیست وارد شود و آسیب های احتمالی وارده را 
به بهترین شکل ممکن جبران کنیم؛ کاری که الحمدالله در فولاد مبارکه 

به ویژه در حوزه آب به خوبی انجام شده است.
برداشت آب خام فولاد مبارکه برای مصارف صنعتی از 

حوضه آبریز زاینده رود به صفر خواهد رسید
وی ضمن ابراز خرسندی از پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی 
گفت: به طورقطع با بهره برداری از این پروژه ملی، میزان برداشت آب خام 
فولاد مبارکه برای مصارف صنعتی از حوضه آبریز زاینده رود به صفر خواهد 
رسید و این اتفاق بسیار مبارکی است که ببینیم یک صنعت آب بر نیازی 

به آب های خام و زیرزمینی نخواهد داشت.

باید تلاش کنیم که خدمات محیط زیستی انجام شده در 
فولاد مبارکه را به اطلاع عموم مردم برسانیم

مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت محیط زیست از بازدید 
خود از خطوط تولید فولاد مبارکه به عنوان حرکتی دیگر در راستای جهاد 
تبیین یاد و اضافه کرد: باید برای اطلاع رسانی دستاوردهای فولاد مبارکه 
نهضت تولید محتوا ایجاد کنیم و تلاش کنیم که خدمات محیط زیستی 

انجام شده در فولاد مبارکه را به اطلاع عموم مردم برسانیم.
وی در بخش پایانی سخنان خود تصریح کرد: به نوبه خود سعی خواهیم 
کرد که با مصوباتی که در این زمینه انجام خواهیم داد، زمینه ایجاد این 

نهضت تولید محتوا را فراهم کنیم.

میثم ترابی ، شاغل در واحد احیا مستقیم

مهدی پالاهنگ کارشناس پرستاری مرکز اورژانس

میثم سعیدی
مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت محیط زیست
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رونق ساخت وساز؛ عامل اساسی حذف 

رکود در بازار فولاد

حمایت های کارساز علمی و مالی 

فولاد مبارکه از صنایع آلیاژی

صدور اولین محموله شمش شرکت مجتمع فولاد خراسان
 به ازبکستان

دولت مصمم است که چالش مسکن را مرتفع کند

ارسلان مالکی، معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل سازمان ملی 
زمین مسکن در افتتاحیه دوازدهمین کنفرانس ملی سازه و فولاد و اولین 
کنفرانس ملی نوردکاران فولادی گفت: صنعت فولاد موتور محرکه بخش 
مسکن به شمار می آید. هرچند که شاید به طور بایسته ای جای خود را 
سازه های  کیفیت  برای  باید  ما  است.  نکرده  پیدا  مسکن  بخش  در 
فولادی نیز نظام متولی داشته باشیم. امیدوارم به مرحله ای در شأن 
صنعت فولاد کشور برسیم. 

 ، برای نخستین بار یک محموله شمش فولادی تولیدشده در نیشابور
امیررضا هیهات سرپرست معاونت  ازبکستان شد.  راهی  این هفته 
خبر  این  اعلام  با  خراسان  فولاد  مجتمع  شرکت  فروش  و  بازاریابی 
کراتی که میان تاجران ازبکستان و  افزود: این محموله شمش با مذا
گرفته، به عنوان نخستین بسته از  کارشناسان فروش شرکت صورت 
محصولات فولاد خراسان به مقصد تاشکند بارگیری و از طریق ناوگان 
ریلی رهسپار این کشور در آسیای میانه شده است.

خبـــــــــــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

رئیـس هیئت مدیـره شـرکت فـولاد کویـر ایرانیـان گفت: 
عوامل مؤثر بر از بین بردن رکود بازار آهن و فولاد متعدد است؛ 
اما جدی ترین و مؤثرتریـن عامل آن، رونق بازار ساخت وسـاز 

و فعالیت های مختلف کشور محسوب می شود.
به گـزارش خبرنـگار فـولاد به نقـل از فولادبـان، با اشـاره بـه بودجه 
سـاخت یک میلیون مسـکن در سـال آینده اظهار کرد: رکـود بازار 
ساخت وسـاز و عمرانـی در کشـور صرفـاً وابسـته بـه بودجـه طـرح 
ملی مسـکن نیسـت و ایـن طـرح می توانـد به عنـوان یـک محرک 

در از بیـن بـردن رکـود مؤثـر واقع شـود.
کارشناس صنعت فولاد معتقد است طرح ملی مسکن برای بازار 
ساخت وساز جنبه تقویتی دارد و عملاً رکود بازار آهن و ساختمان 

به این طرح وابسته نیست.
صالحـی بـا اشـاره بـه عوامـل مؤثـر در تشـدید رکـود بـازار فـولاد 
تصریـح کـرد: یکـی از ایـن عوامـل، نوسـان و عـدم ثبـات قیمت هـا 
در مـواد اولیـه و محصـولات فـولادی اسـت کـه تأثیـر زیـادی 
خ دلار نه فقـط در  در ساخت وسـازها نیـز دارد. از طرفـی، نـر
قیمـت تیرآهـن و فـولاد، بلکـه در سـایر مـواد اولیـه مـورد مصـرف 

ساخت وسـاز ماننـد گـچ و… نیـز تأثیرگـذار اسـت.
وی ادامـه داد: همچنیـن در کشـورهای پیشـرفته دنیـا، دولـت 
دخالتـی در رونـد قیمت گذاری هـا نـدارد؛ امـا در صـورت دخالـت 

بایـد نقـش خـود را به خوبـی ایفـا کنـد.
کـرد: ایـن در  کارشـناس فـولادی در پایـان خاطرنشـان  ایـن 
حالـی اسـت کـه در ایـران، دخالـت دسـتوری قیمت هـا، صـدور 
بخشـنامه های متناقـض، عـدم یکپارچه سـازی تصمیمـات 
دولتـی و دخالت هـای بی جـا در رکـود تأثیرگـذار اسـت. تمـام ایـن 
عوامـل باعث می شـود بـازار آهن و فـولاد و ساخت وسـاز کـه درگیر 
حدود 100 شاخه صنعتی هسـتند، وارد رکود شـده و اقتصاد را نیز 

دچـار مشـکل کنـد.

مدیرعامل شرکت دانش بنیان توسعه ابرآلیاژ پایا مواد 
گفـت: قطعـات سـوپرآلیاژی بـه همـت نخبـگان اصفهانـی 
فـولاد،  ازجملـه  اسـتراتژیک  صنایـع  نیـاز  رفـع  به عنـوان 
پتروشـیمی و پالایشـگاه ها برای اسـتفاده از تولیدات خارجی 

ساخته شده است.
به گزارش خبرنگار فـولاد به نقـل از پایگاه خبری ایراسـین، جلال 
دانـش مدیرعامـل شـرکت دانش بنیـان توسـعه ابرآلیـاژ پایـا مـواد 
است، شرکتی که از سال 13۸3 تأسیس شده و از ابتدای فعالیت، 
تمرکـز بـر روی تولید مـواد مقـاوم بـه حـرارت، خوردگـی و سـایش و 
عمدتاً بر سوپرآلیاژها و پایه نیکل، کبالت و فولادهای خاص مثل 

فولاد نسـوز و مقـاوم به حرارت داشـته اسـت.
افزایش دو برابری نیاز به سوپرآلیاژها تا سال ۲0۳0

از سـویی دیگر نیـز باید توجه داشـت کـه اسـتفاده از سـوپرآلیاژها 
امـروزه در تولیـد قطعـات و تجهیـزات صنعتـی پیوسـته در حـال 
افزایـش اسـت و بـر اسـاس مطالعـات صـورت گرفتـه نیـاز بـه ایـن 

محصـول تـا سـال ۲030 بـه دو برابـر افزایـش خواهـد یافـت.
جلال دانش در خصوص اهمیت محصول تولیدی گفت: عمده 
سوپر آلیاژها بر پایه نیکل، آهن یا کبالت ساخته می شود و بر این 
اساس مقاومت گسترده ای در برابر تخریب سطحی و استحکام 

مکانیکی دارد.
نیاز به واردات هیچ مواد اولیه و قطعه ای نداریم

مدیرعامل شرکت دانش بنیان توسعه ابرآلیاژ پایا مواد با اشاره به 
اینکه همه مواد اولیه، قالب ها، دسـتگاه ها و تجهیـزات موردنیاز 
برای تولید فـولاد نسـوز و زنگ نزن در کشـور وجـود دارد و مـا برای 
تولیداتمان نیـازی بـه واردات هیچ محصـول و قطعـه ای نداریم، 
تصریـح می کنـد: مـا به عنـوان اولیـن شـرکت در کشـور موفـق بـه 
بومی سـازی سـوپر آلیاژها شـدیم و در برنامه چشـم انداز خـود در 
نظر داریم به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده این محصول در کشور 

و حتی خاورمیانه معرفی شـویم.
او صنعت فـولاد را سـومین صنعـت اسـتراتژیک در زمینـه مصرف 
سـوپرآلیاژها اعـلام می کنـد و می افزایـد: در رونـد تولیـد فـولاد 
فرآیندهایـی بـا دمـای بـالا وجـود دارد کـه عـلاوه بـر مقاومـت بـه 
دمای بالا، مقاومت به خوردگی نیز لازم دارد و که سوپر آلیاژها در 

ایـن زمینـه بسـیار کمک کننـده اسـت.
دانش با اشاره به حمایت های فولاد مبارکه از شرکت دانش بنیان 
توسـعه ابرآلیـاژ پایـا مـواد ابـراز می کنـد: فـولاد مبارکـه بزرگ تریـن 
هلدینگ کشـور در صنایع آلیاژی اسـت، از لحاظ مالی و علمی از 
سـوی این مجموعه حمایت های خوبی را داریم و برای رسیدن 
به اهـداف اصلـی که تبدیـل شـدن بـه بزرگ تریـن کشـور در حوزه 
خاورمیانـه اسـت حمایت هـای فـولاد مبارکـه بسـیار تأثیرگـذار 

خواهـد بـود.
مدیرعامـل شـرکت دانش بنیـان توسـعه ابرآلیـاژ پایـا مـواد، در 
خصـوص صـادرات ایـن تولیـدات نیـز ابـراز می کنـد: اولویـت مـا 
تأمین نیاز داخل اسـت؛ اما در خصوص صادرات سوپرآلیاژها به 
ایتالیا، روسیه و کشورهای همسایه نیز رایزنی هایی را داشته ایم.

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد کویر ایرانیان:

رئیس هیئت مدیره شرکت فولاد کویر ایرانیان:

در تقویــم رســمی کشــور 2۶ آذرمــاه را بــا عنــوان روز 
»حمل ونقل و رانندگان« نام نهاده اند تا ضمن تجلیل 
از زحمــات تلاشــگران ایــن عرصــه، مهــر تأییــدی بر 
اهمیت ناوگان حمل ونقل در زنجیره ارزش و توسعه 

اقتصادی کشور باشد.
در فــولاد مبارکــه مدیریت هــا و بخش های متعــدد و مختلفــی فعالیت 
دارند که با همکاری ناوگان حمل ونقل در دست یابی به اهداف شرکت 
و توســعه ملی نقش آفرینی می کنند. به همین مناسبت خبرنگار فولاد 
در مصاحبه بــا برخی از دســت اندرکاران این حوزه به تشــریح برنامه ها، 
اقدامات و دستاوردهای این حوزه ها پرداخته است که ماحصل آن را در 

ادامه مطلب می خوانید:
رسول شفیع زاده، مدیر حمل ونقل و پشتیبانی

در این مجموعه سالانه ۲0 تا ۲5 میلیون تن حمل داخلی و خارجی انجام 
 شده و حدود 1.5 میلیون ماشین ساعت خدمات حمل صنعتی برای 

پشتیبانی از تولید و تعمیرات نواحی ارائه می شود.
حمل ونقل یکی از پیشــران های کلیدی توســعه صنعتــی، اقتصادی و 
اجتماعی کشورهاست و حیات صنایع به ویژه صنعت فولاد وابسته به 
حمل ونقل کارآمد است. چنانچه همه ارکان سازمان به خوبی کار کنند، 
ولی حمل ونقل، کارآمدی لازم را نداشته باشد، عملاً سایر ارکان سازمان 

نیز کارآمدی خود را از دست می دهند.
ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی که مسئولیت حمل مواد اولیه از سراسر 
کشور به شــرکت و حمل محصولات صادراتی و همچنین حمل مواد در 
طول زنجیره تولید مشــتمل بر مواد موردنیاز تولید، ســرباره و ضایعات 
فرایندی را به عهده دارد در طول زنجیره ارزش فولاد ایفای نقش می کند. 
بدیهی است که بروز اختلال در این بخش، فرایندهای کلیدی سازمان 
را تحت تأثیر قــرار می دهد. در این مجموعه ســالانه ۲0 تا ۲5 میلیون تن 
حمل داخلی و خارجی انجام شده و حدود 1.5 میلیون ماشین ساعت 

خدمــات حمــل صنعتــی بــرای پشــتیبانی از تولیــد و تعمیــرات نواحی 
ارائه می شــود. ارائه این خدمات صرفاً با تلاش شبانه روزی و متعهدانه 

همکاران این مجموعه امکان پذیر است.
همان گونه که فعالان حوزه حمل ونقل در دوره دفاع مقدس و در مواقع 
بحرانی همچون روز ۲6 آذر سال 1361 با ایفای نقش خود برگ افتخاری 
کنون همــکاران حوزه حمل ونقل  را به کارنامــه زرین خود افزودند، هم ا
شــرکت در جبهه صنعت بــا ایفای نقش خــود افتخارآفرینــی می کنند و 
ثبت هر رکــورد در تولید با همــت خالصانه همــکاران این بخش محقق 
می شود؛ بخشی که سازمان های فرهیخته ای همچون فولاد مبارکه به 
اهمیت آن واقف اند و مدیران ارشد سازمان همواره تلاش این مجموعه 

را ارج می نهند.
روز ملی حمل ونقل را که یادآور ایثارگری و رشادت بخش حمل ونقل در 
دوران جنگ تحمیلی و بهانه ای جهت ارج نهادن به تلاش همکاران این 
حوزه در جبهه صنعت است خدمت همکاران امانی و پیمانی خود که 
در تمام مناطق کشور، متعهدانه و خالصانه تلاش می کنند و همچنین 
خانواده های محتــرم این عزیزان که پشــتیبانی آن ها نقــش کلیدی در 
ایفای نقش آن هــا دارد، تبریــک عرض می کنــم و از حمایت هــای آن ها 
که ســهم بســزایی در تحقق اهداف حمل ونقل شــرکت دارد صمیمانه 

قدردانی می نمایم.
حسین امینی، رئیس برنامه ریزی و کنترل حمل 

محصولات:
حمل ونقل یکی از موضوعات بسیار مهم در اقتصاد هر کشور است و تأثیر 
بسزایی بر فرایند توسعه کشور دارد. طی سالیان متمادی، حمل ونقل 
دستخوش تغییرات بسیار زیادی شده و شاهد پدید آمدن فناوری های 
جدید در صنعت حمل ونقل جهانی هستیم تا موضوع انتقال مسافر، 
کالا و مواد اولیه از یک نقطه جغرافیایی به نقطه دیگر با کمترین هزینه و 
حداقل زمان انجام شود. اهمیت موضوع حمل ونقل تا حدی است که 

در برخی از کشورها مسائل مربوط به سازمان دهی و راهبری آن بر عهده 
یک وزارتخانه مجزا گذاشته شده است.

در مقیــاس کوچک تر، موضــوع حمل ونقل برای بســیاری از شــرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی نیز مهم اســت؛ زیرا تداوم و تولید این شــرکت ها 
منوط به ورود به موقع مواد اولیه و تجهیــزات و خروج به موقع تولیدات 
و محصولات است و معمولاً شرکت ها برای ســازمان دهی این موضوع، 
ساختارهای سازمانی خود را متناسب با نیاز خود طراحی و اجرا می کنند. 
یکی از بخش هایی که در شرکت فولاد مبارکه با موضوع حمل محصولات 
ارتباط گسترده ای دارد قســمت برنامه ریزی و کنترل حمل محصولات 
اســت که با همــکاری بخش های مختلــف داخلــی، ماننــد انتظامات، 
باسکول ها، انبارهای محصول، راه آهن، فروش، آی تی و... و بخش های 
بیرونی مانند انجمن های صنفی رانندگان و شــرکت های حمل ونقل، 
راهداری، مشتریان و... جهت برنامه ریزی حمل محصولات در دو بخش 

جاده ای و ریلی اقدام می نماید.
برای برنامه ریزی مطلوب باید اطلاعات موردنظر از جمله مشخصات 
محصـولات قابل حمـل، ظرفیـت بارگیـری انبارهـا، آماده بـه کار بـودن 
انبارهـا، آدرس مشـتریان، ظرفیـت تخلیـه مشـتریان، شـرکت های 
حمل ونقـل و مشـخصات مکانیزم هـای حمـل جـاده ای و ریلـی 
در دسـترس باشـد کـه مجموعـه ایـن اطلاعـات از طریـق فرم هـای 
IS-SUIT در اختیـار کارکنـان قسـمت قـرار می گیـرد. سـاخت برنامـه 
از طریـق اجـرای مدل هـای مکانیـزه و نیمه مکانیـزه انجام شـده و 
برنامـه موردنظر بـرای اجرایی شـدن به سـالن اعـلام بار و شـرکت های 
حمل ونقـل ارسـال شـده و کنترل هـای لازم بـرای اطمینـان از اجـرای 
ایـن برنامه هـا انجـام می شـود. در سـال 1۴0۲ شـرکت فـولاد مبارکـه تـا 
پایان آبـان مـاه 6 میلیـون و 111 هـزار تن انـواع محصـولات را بـه مقاصد 
مشـتریان داخلـی و صادراتی حمل نمـوده که ۴درصـد بالاتـر از برنامه 

بـوده اسـت.

ترکیب محصولات شامل 5۸ درصد محصولات گرم )مجتمع و سبا(، ۲3 
درصد تختال و 19 درصد سرد و پوشــش دار بوده است. حدود 10 درصد 
این محصولات از طریــق حمل ریلی و مابقــی از طریق حمــل جاده ای 
ارســال شــده اســت.  پیش بینی می شــود تا پایان ســال علاوه بر عبور از 
برنامــه ۸ میلیــون و 550 هزار تــن  رکــورد جدیدی در حمــل محصولات 
کنون بیش از  1۴۲ میلیون  ثبت شــود. از اول بهره برداری این شــرکت تا
تن  انواع محصولات فولاد مبارکه در بازارهای داخلی و صادراتی  تحویل 

مشتریان  شده است.
علی قربانی مسئول ترابری و تعمیرگاه بنزینی:

در جهان امروز، نبض توسعه اقتصادی و پویایی افراد در زندگی شهری و 
روستایی در دستان ارزشمند فعالان عرصه حمل ونقل عمومی می تپد 
گاه هستند که مسیر  و قطعاً تمامی خدمت گزاران این عرصه به خوبی آ
توســعه و پیشــرفت، همواره با فراز و فرودهایــی همراه اســت؛ اما هدف 
والای ما در عرصه حمل ونقل، تلاش برای ارائه خدمات مناسب، تردد 
ایمن، به موقع و با کیفیت به کارکنان شــرکت فولاد مبارکه و پیمانکاران 

شرکت است.
فرارسـیدن ۲6 آذرمـاه کـه روز »حمل ونقـل و راننـدگان« نام گـذاری 
شـده اسـت، یـادآور تعلق خاطـر راننـدگان بـه معمـار کبیـر انقـلاب، 
حضرت امام خمینی )ره( و تلاش فعالان این عرصه برای کسـب عزت 
و پیشـرفت کشـور عزیزمـان ایـران اسـلامی اسـت. ایـن روز فرخنـده را 
خدمـت راننـدگان و کادر اجرایـی ترابـری سـنگین، سـبک، تشـریفات 
و تعمیرگاه بنزینـی و همـه دسـت اندرکاران و فعالان حـوزه حمل ونقل 
به ویـژه همـکاران پلیـس راه و پلیـس راهـور و اداره کل راهـداری و 
حمل ونقـل جـاده ای اسـتان تبریـک و تهنیـت عـرض می کنـم و از 
خداونـد منـان سـاعات و روزهـای بـدون حادثـه ای را بـرای تمامـی 
همکاران حوزه حمل ونقـل به ویژه راننـدگان عزیزی که سـکاندار این 

عرصـه می باشـند مسـئلت داریـم.

یان داخلی و صادراتی تحویل  142 میلیون تن انواع محصولات فولاد مبارکه به مشتر
در آستانه روز »حمل ونقل و رانندگان« مطرح شد؛

سومین تالار گفت وگوی معاونت سرمایه های انسانی و سازماندهی و کارکنان برگزار شد

سومین تالار گفت وگوی معاونت سرمایه های انسانی 
و سازماندهی و کارکنان شرکت فولاد مبارکه با موضوع 

مشاغل سخت و زیان آور برگزار شد.
گاهی بخشی، شفاف سازی و پاسخ  به گزارش خبرنگار فولاد، به منظور آ
به پرسش های کارکنان درباره موضوعات مرتبط با حوزه سرمایه های 
انسانی، گردهمایی هایی با حضور معاون و مدیران سرمایه های انسانی 
و سازماندهی و کارکنان شرکت با عنوان تالار گفت وگو برگزار می گردد 
، با حضور  و سومین تالار گفت وگو با موضوع مشاغل سخت و زیان آور
معاون روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیر گروه مهندسی 
بهداشت حرفه ای شبکه بهداشت استان و رئیس اداره مستمری های 
اداره کل تأمین اجتماعی استان اصفهان، در سالن همایش مرکز 

تحقیقات برگزار شد.
مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل شرکت در بخش نخست این 
همایش توضیحات کاملی از قانون مشاغل سخت و زیان آور، حق شرایط 
محیط کار و مسائل مرتبط با آن بیان کرد و افزود: حق شرایط محیط کار 
در شرکت فولاد مبارکه از دو بُعد ریالی و سنوات افزوده بررسی می گردد 
که در بُعد ریالی آن، کلیه پست های سازمان در ۲۴ آیتم )مانند سروصدا، 

کتیو، ارتعاش و...( از دو منظر شدت  ارتفاع، فضاهای مسدود، مواد رادیوا
و تواتر بررسی و امتیازدهی می شود و بر اساس امتیاز تعلق گرفته، مبلغ 

ریالی آن مشخص و در فیش حقوقی کارکنان پرداخت می گردد.
بهزاد کمال پور در خصوص سنوات افزوده گفت: با توجه به وجود دو 
کم بر آن ها، کارکنانی که در  صندوق بازنشستگی در شرکت و قوانین حا
صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد، بیمه پردازی می کنند، بر 

اساس آیین نامه سنوات افزوده آن صندوق عمل می شود.
 وی در ادامه، درباره صندوق سازمان تأمین اجتماعی که بیشتر کارکنان 
حال حاضر سازمان مشمول آن هستند توضیحات کاملی ارائه داد و 
تصریح کرد: ماده ۷6 قانون تأمین اجتماعی به شرایط بازنشستگی اشاره 
دارد و در بند ب تبصره ۲ این ماده آمده است: افرادی که حداقل ۲0 سال 
متوالی و ۲5 سال متناوب در کارهای سخت و زیان آور اشتغال داشته 
باشند، می توانند تقاضای مستمری بازنشستگی کنند؛ بنا بر این قانون، 
به ازای هر سال اشتغال در مشاغل سخت و زیان آور 6 ماه سنوات افزوده 

جهت شاغل در نظر گرفته می شود.
به گفته مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل فولاد مبارکه، مطابق 
با آیین نامه مشاغل سخت و زیان آور، کارهای سخت و زیان آور کارهایی 

است که در آن عوامل فیزیکی، شیمیایی، مکانیکی و بیولوژیکی محیط 
کار غیراستاندارد باشد و در اثر اشتغال بیمه شده، تنشی به مراتب بیش از 
ظرفیت های طبیعی )جسمی و روانی( در وی ایجاد می شود. قانون گذار 
در آیین نامه مشاغل سخت و زیان آور 13 شغل را مطرح نموده که برخی 
از مشاغل فولاد مبارکه نیز در آن طیف قرار می گیرد. مشاغل سخت و 
زیان آور مطابق با آیین نامه در دو گروه الف و ب طبقه بندی می شود که 

به صورت زیر تفکیک می گردد:
مشاغل گروه الف: مشاغلی که صفت سخت و زیان آور با ماهیت شغلی 
وابستگی دارد؛ اما می توان با به کارگیری تمهیدات بهداشتی، ایمنی و 
تدابیر فنی مناسب توسط کارفرما سختی و زیان آوری آن ها را حذف کرد.

مشاغل گروه ب: مشاغلی که ماهیتاً سخت و زیان آورند و با به کارگیری 
تمهیدات بهداشتی، ایمنی و تدابیر فنی توسط کارفرما، صفت سخت و 

زیان آوری آن ها کاهش می یابد، ولی  حذف نمی شود.
وی خاطرنشان کرد: پس از تکمیل فرم های مربوطه در شرکت فولاد 
مبارکه و ارائه به اداره کار شهرستان، فرم ها جهت بررسی و تهیه گزارش 
بهداشت حرفه ای، به مرکز بهداشت شهرستان ارسال می گردد. 
گزارش های کارشناس بهداشت حرفه ای شهرستان به همراه فرم های 

اندازه گیری عوامل سخت و زیان آور به مرکز بهداشت استان ارسال و پس 
از بررسی و تأیید جهت طرح در کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور 
استان به دبیرخانه کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان ارسال می گردد. پس از آن کمیته بدوی 
مشاغل سخت و زیان آور درباره مشاغل سخت و زیان آور تصمیم گیری 
می کند. در خصوص روند بررسی مشاغل فولاد مبارکه اعلام کردند با 
توجه به همکاری بسیار خوب سازمان های مرتبط روند بررسی مشاغل 
شرکت فولاد مبارکه با سرعت در حال انجام بوده و نتیجه حدود 90 درصد 

مشاغل شرکت مشخص شده است.
کی است در ادامه جلسه پس از تشکیل پنل با حضور  این گزارش حا
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی و میهمانان این تالار، 35 نفر از 
کارکنان به نمایندگی از ۲50 نفر حاضر در تالار موضوعات مرتبط با مشاغل 

سخت و زیان آور را مطرح و پاسخ های خود را دریافت کردند.
گفتنی است در این تالار پس از ارائه گزارشی از فرایند بررسی مشاغل 
سخت و زیان آور در شرکت توسط مدیر سازماندهی و طبقه بندی 
مشاغل، کارکنان به طرح سؤالات خود در این خصوص پرداختند و 

میهمانان برنامه با حضور در پنل، به سؤالات پاسخ دادند.

؛ با موضوع مشاغل سخت و زیان آور
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در اجلاسیه مجمع بسیجیان استان چهارمحال و 
رئیس  سلیمانی،  غلامرضا  سردار  حضور  با  بختیاری 
درجه یک  نشان   ، کشور مستضعفان  بسیج  سازمان 
اقتصاد مقاومتی استانی به حمید شجاعی مدیرعامل 

شرکت ورق خودرو اعطا شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و 
بختیاری، اجلاسیه مجمع بسیجیان چهارمحال و بختیاری 
له  با حضور رئیس سازمان بسیج مستضعفین در مجتمع لا
شهرکرد برگزار و از شرکت ورق خودرو و 4۰ نخبه این استان 

تجلیل به عمل آمد.
کارگری استان  در همین زمینه مسئول سازمان بسیج 
ح اعطای نشان  چهارمحال و بختیاری با بیان اینکه طر
اقتصاد مقاومتی از سال ۱4۰۱ شروع شده است، گفت: در 
و امتیاز استانی را کسب و  این مرحله شرکت ورق خودر
برای رقابت در مرحله کشوری به سازمان بسیج کارگران و 

کارخانجات کشور معرفی شد.

اعطای نشان اقتصاد مقاومتی

به شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

خبر  کوتاه

واحد احیا مستقیم شماره ۲ فولاد بافت که عملیات اجرایی آن از ۲۱ 
بهمن ماه ۱۳۹۹ آغاز شده بود، به مرحله تست گرم رسید. با راه اندازی 
فاز دوم مجتمع فولاد بافت )ظرفیت تولید این مجتمع پیشتر ۸۰۰ هزار 
تن بود( ظرفیت آن به یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در سال 
خواهد رسید. فاز دوم فولاد بافت با وجود مشکلاتی همچون تغییر 
قوانین، همه گیری کرونا، قطع مکرر برق و گاز کارگاه ساخت و... ظرف 
مدت ۳۲ ماه به پایان رسید.

موثقی نیا معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو در رأس 
جمعی از مدیران این سازمان از واحدهای مستقر در مجتمع صنعتی 
چادرملو و شرکت فولاد میبد بازدید کرد. مدیرعامل شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو که وی را در این بازدید همراهی می کرد گفت: 
دست یابی به ذخایر جدید سنگ آهن و توسعه واحدهای زنجیره 
فولاد، افزایش بهره وری در فرایند تولید، مهم ترین اهداف این شرکت 
برای تداوم حضور در این صنعت اثربخش در اقتصاد کشور است.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

آغاز تست گرم فاز دوم آهن اسفنجی فولاد بافت بازدید رئیس هیئت عامل ایمیدرو از مجتمع صنعتی چادرملو

رئیس هیئت عامل ایمیدرو که به همراه خلیل قاسمی 
رئیس سازمان صنعت استان هرمزگان و محمدرضا 
اقتصادی  ویژه  منطقه  مدیرعامل  پیرحسینلو 
خلیج فارس از شرکت فولاد هرمزگان بازدید می نمود، در مصاحبه 
با خبرنگار روابط عمومی فولاد هرمزگان تصریح کرد: فولاد هرمزگان 

یکی از کامل ترین مجموعه های فولادی کشور است
محمدرضا موثقی نیا با اشاره به اهمیت و نقش پایداری تولید در اقتصاد 
کشور، بیان کرد: یکی از مهم ترین و مؤثرترین راه های نجات اقتصاد کشور 
افزایش و پایداری تولید است. همان گونه که فولاد هرمزگان افزایش 
کمیت، کیفیت و تنوع تولید را در برنامه خود قرار داده است. با افزایش 

تولید، هم تورم کاهش می یابد و هم اقتصاد رونق می گیرد.
اجرای طرح های توسعه ای در فولاد هرمزگان مقدمه ای 

بر افزایش تولید و توسعه اقتصادی بیشتر است
وی افزود: اجرای طرح های توسعه ای در فولاد هرمزگان مقدمه ای بر 
افزایش تولید و توسعه اقتصادی بیشتر است. اما نکته قابل توجه این 
است که توسعه خطوط تولید باید متناسب با توسعه سایر حلقه های 
زنجیره فولاد باشد. ازاین رو باید واحدهای جدید در زنجیره فولاد 
به صورت کارشناسی شده احداث شوند. ازآنجا که طرح های توسعه 
شرکت فولاد هرمزگان با سرعت خوبی پیش می روند، این نکته باید مورد 
توجه قرار گیرد. البته با تدبیری که مدیران فولاد هرمزگان اندیشیده اند، 
قطعاً همه جوانب به ویژه تأمین مواد اولیه و زیرساخت ها را در نظر دارند.

بهترین کمک به جامعه در راستای انجام مسئولیت 
اجتماعی افزایش تولید است

کید کرد: شرکت فولاد هرمزگان یکی از  رئیس هیئت عامل ایمیدرو تأ
کامل ترین مجموعه های فولادی در کشور به شمار می رود. طبیعتاً 
به همین تناسب انتظار بیشتری از این شرکت برای افزایش تولید، 
اجرای طرح های توسعه ای، صادرات، تأمین ارز، انجام مسئولیت های 
اجتماعی و… می رود. فولاد هرمزگان توانسته به تناسب وضعیت خود به 
حل بحران های کشور کمک کند. بهترین کمک به جامعه در راستای 
انجام مسئولیت اجتماعی افزایش تولید است. با افزایش تولید در کشور، 

اشتغال افزایش می یابد و جامعه به رفاه نسبی دست می یابد.
موثقی نیا با اشاره به برنامه توسعه صنعت فولاد در استان هرمزگان تا 
تولید 10 میلیون تن، خاطرنشان کرد: در استان هرمزگان مزیت هایی 
وجود دارد که افزایش ظرفیت تولید فولاد در این منطقه به 10 میلیون تن 
را توجیه می کند. بزرگ ترین مزیت رقابتی این منطقه نیز وجود اسکله ها 
و بنادر در کنار خلیج فارس است. این مزیت می تواند موجب شود توسعه 

فولاد کشور به جای اینکه در مناطق دور از دریا اتفاق بیفتد، به استان 
هرمزگان انتقال یابد.

باید توسعه زیرساخت ها را خود فولادی ها و ایمیدرو 
به عنوان سیاست گذار پیگیری کنند

استان  در  فولاد  صنعت  توسعه  پیش نیازهای  خصوص  در  وی 
هرمزگان، تصریح کرد: توسعه صنعت فولاد باید با لحاظ کردن الزامات 
و ضرورت های لازم باشد که هر سال بر این ملاحظات افزوده می شود. 
، در آینده نه چندان دور  به طور مثال، کمبود انرژی به ویژه برق و گاز
می تواند این توسعه ها را تحت تأثیر قرار دهد؛ بنابراین باید توسعه این 
زیرساخت ها را خود فولادی ها و ایمیدرو به عنوان سیاست گذار پیگیری 
کنند تا زیرساخت ها برای تحقق چشم انداز تولید 10 میلیون تن فولاد در 

استان هرمزگان فراهم شود.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو در پایان عنوان کرد: در حال حاضر برای 
تأمین آب صنعت فولاد سه پروژه بزرگ انتقال آب از دریا در دستور کار 
قرار دارد. برای تأمین برق نیز طبق توافق صورت گرفته میان وزارت 
صمت و نیرو، شرکت های بزرگ انرژی بر احداث 10 هزار مگاوات نیروگاه 
برق فسیلی و 5 هزار مگاوات نیروگاه برق تجدیدپذیر را بر عهده گیرند 
که تا امروز پیشرفت قابل ملاحظه ای داشته است. در حوزه گاز نیز به 
کره با مسئولان وزارت نفت برای جبران کمبود گاز برای  دنبال مذا

صنعت فولاد هستیم.

مدیرعامل فولاد هرمزگان در بازدید رئیس هیئت عامل ایمیدرو 
از شرکت فولاد هرمزگان خبر داد:

حرکت فولاد هرمزگان به سمت تولید فولاد سبز

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان نیز در جریان این بازدید گفت: برنامه 
داریم با توجه به حرکت جدید صنایع فولادی دنیا و کمبود گاز در کشور 
به سمت تولید فولاد سبز حرکت و برای نخستین بار در کشور از هیدروژن 

در فرایند تولید استفاده کنیم.
عطاالله معروفخانی بیان کرد: فولاد هرمزگان در سال گذشته با وجود 
محدودیت های برق و گاز موفق به ثبت 36 رکورد تولید ازجمله 5 رکورد 
ماهیانه و ثبت رکورد سالیانه تختال شد. در سال جاری نیز با وجود 
محدودیت شدیدتر نسبت به سال گذشته، توانستیم 3 رکورد تولید 

ماهیانه و در آبان ماه 9 رکورد جدید در حوزه تولید ثبت کنیم.
رشد ۷ درصدی فروش داخلی فولاد هرمزگان

وی افزود: فولاد هرمزگان در حوزه فروش داخلی توانست 5۲۸ هزار تن 

تختال خود را در بازار داخل به فروش برساند و رشد ۷ درصدی را ثبت 
کند. در زمینه صادرات نیز موفق به صادرات ۴13 هزار تن تختال تا پایان 
آبان ماه با رشد 19 درصدی نسبت به سال گذشته شدیم. در مجموع 
توانستیم 9۴۲ هزار تن محصول را روانه بازار داخلی و صادراتی کنیم. این 
در شرایطی است که بازار فولاد با توجه به اتفاقات داخلی و بین المللی 
کی از توان رقابتی این  بسیار رقابتی شده و رشد تولید فولاد هرمزگان حا
شرکت است. خوشبختانه تختال های فولاد هرمزگان با رغبت زیادی از 
سوی مشتریان داخلی و صادراتی خریداری می شود و می توان به جرئت 
کیفیت ترین تختال های کشور را تولید می کند. اعلام کرد که این شرکت با

به دنبال تولید فولاد سبز هستیم و خود را ملزم به کاهش 
انتشار گازهای گلخانه ای می دانیم

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان با اشاره به رویکرد دانش بنیان این 
شرکت در سال های اخیر، عنوان کرد: فولاد هرمزگان همواره از ایده ها 
و طرح های دانش بنیان استقبال می کند؛ ازاین رو ششمین همایش 
شرکت های دانش بنیان را در جنوب کشور برگزار کرد. ما با استفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان به دنبال تولید فولاد سبز هستیم و خود 

را ملزم به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای می دانیم.
فولاد هرمزگان در نمایشگاه متافو یک قرارداد دانش بنیان 

به امضا رساند
معروفخانی با بیان اینکه فولاد هرمزگان در نمایشگاه متافو یک قرارداد 
دانش بنیان به امضا رساند گفت: بر اساس این تفاهم نامه برای نخستین 
بار در کشور، طرح دانش بنیان احداث پلنت کوره دوار RHF یک صد 
هزار تنی به منظور استفاده از ضایعات و جهت ایجاد ارزش افزوده، در 
شرکت فولاد هرمزگان عملیاتی خواهد شد. همچنین به دنبال استفاده 
کراتی  از هیدروژن در فرایند تولید فولاد هستیم که در این خصوص، مذا
با شرکت نفت ستاره خلیج فارس صورت گرفته تا بتوانیم از هیدروژن مازاد 

آن برای فرایند احیا مستقیم استفاده کنیم.
امضای تفاهم نامه استفاده بهینه از هیدروژن مازاد شرکت 

نفت ستاره خلیج فارس به زودی
وی در پایان گفت: در حال حاضر هیدروژن مازاد شرکت نفت ستاره 
خلیج فارس سوزانده می شود و ازآنجا که فولاد هرمزگان در زمستان ها با 
کمبود گاز مواجه است و می تواند این هیدروژن مازاد را در فرایند تولید 
کراتی با مسئولان شرکت نفت ستار صورت گرفت تا  خود به کار ببرد، مذا
بتوانیم این هیدروژن را به صورت بُرد- بُرد برای هر دو شرکت در فرایند 
کرات نهایی و تفاهم نامه  تولید استفاده کنیم که ان شاءالله به زودی مذا

مربوطه نیز امضا می شود.

شرکت فولاد سفیددشت تندیس 

سمپوزیوم بین المللی روابط عمومی ها را از 

آن خود کرد

روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت در نوزدهمین 
بخش  در  عمومی،  روابط  بین المللی  سمپوزیوم  دوره 
مطالعات ارتباطی و افکار عمومی تندیس و لوح سپاس این 

سمپوزیوم را از آن خود کرد.
داوران بیستمین جشنواره برترین های روابط عمومی ایران 
رعایت  دلیل  به  عمومی(  روابط  بین المللی  )سمپوزیوم 
استانداردهای حرفه ای )علمی - صنفی( و مدیریت راهبردی 
روابط عمومی، خلاقیت در کار و داشتن کیفیت و کمیت مناسب 
فعالیت ها در موضوع »مطالعات ارتباطی و افکار عمومی« لوح 
سپاس و تندیس جشنواره را به روابط عمومی شرکت فولاد 

سفیددشت اهدا کردند.
گفتنی است نوزدهمین دوره سمپوزیوم بین المللی روابط 
عمومی ۲0 و ۲1 آذرماه 1۴0۲ با حضور دست اندرکاران روابط 
عمومی با موضوع »کاربرد هوش مصنوعی در روابط عمومی« 

در تهران برگزار شد.

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 

فولاد هرمزگان توانسته به تناسب وضعیت خود 
به حل بحران های کشور کمک کند. بهترین کمک 
به جامعه در راستای انجام مسئولیت اجتماعی 
 ، افزایش تولید است. با افزایش تولید در کشور
اشتغال افزایش می یابد و جامعه به رفاه نسبی 

دست می یابد

فولاد هرمزگان از کامل ترین مجموعه های فولادی کشور است
معاون وزیر صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو:

باحضور رئیس سازمان بسیج مستضعفین انجام شد؛
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

مشاور اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد گفت: علاوه بر 
آثار مثبت تسهیل و رونق صادرات، مهم ترین اتفاقی که 
می تواند مصرف فولاد داخلی را تقویت کند، اجرای پروژه های 

عمرانی است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از پایگاه خبری بازار سرمایه ایران 
، با بیان اینکه وضع تعرفه بر  )سنا(، محمدصادق چیت ساز
صادرات فولاد، در مقاطعی مشکلاتی برای صادرکنندگان ایجاد 
شده و بخشی از محصولات فولادی که راهی بازارهای صادراتی 
می شد، به بازار داخل سرازیر می شود، گفت: با توجه به ظرفیت 
تولید فولاد کشور، در صورت حمایت دولت از صادرات و تسهیل 
برخی شرایط، امکان افزایش صادرات فولاد و ارزآوری بیشتر برای 

کشور وجود دارد.
اجرای پروژه های عمرانی

وی در ادامه اظهار کرد: علاوه بر آثار مثبت تسهیل و رونق 
صادرات، مهم ترین اتفاقی که می تواند مصرف فولاد داخلی را 
تقویت کند، اجرای پروژه های عمرانی است. در چند سال اخیر با 
توجه به تحریم ها و کسری بودجه دولت، بودجه عمرانی به شدت 
گر گشایشی در اقتصاد کشور صورت بگیرد و یا  کاهش داشته؛ ولی ا
میزان بودجه عمرانی در بودجه 1۴03 افزایش یابد، حتماً مصرف 
فولاد داخلی تحت تأثیر قرار گرفته و تقاضا در بازار داخل افزایش 

خواهد یافت.
چشم انداز بلندمدت

چیت ساز با اشاره به اینکه رونق ساخت وساز مسکن نیز می تواند 
تقاضای فولاد در سال 1۴03 را تحت تأثیر قرار دهد، بیان کرد: 
گرچه با توجه به شرایط تورمی و مشکلات بازار مسکن و افزایش  ا
مالیات ها، انتظار رونق ساخت وساز مسکن توسط سازندگان 
گر حتی 30 درصد از وعده احداث  خرد در کشور نمی رود؛ اما ا
سالانه یک میلیون واحد مسکونی در کشور محقق شود، تقاضای 

فولاد داخلی نیز افزایش خواهد یافت.
حمایت از صادرات

مشاور اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد در پایان گفت: انتظار 
می رود هم تدابیر لازم به منظور حمایت از صادرات صورت گیرد 
و هم شاهد رونق اجرای پروژه های عمرانی و اجرای طرح مسکن 
توسط دولت باشیم تا هم بازار داخلی فولاد رونق بگیرد و هم 
صنعت فولاد بتواند مازاد نیاز بازار داخل را صادر کرده و از این 

محل، ارزآوری داشته باشد.
گفتنی است، بر اساس جدول آماری ارائه شده توسط انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران از عملکرد هشت ماهه فولادسازان، 
صادرات مقاطع تخت فولادی از ۲65 هزار تن در مجموع هشت 
ماه ابتدایی 1۴01 به ۲95 هزار تن در مدت مشابه سال جاری 
رسیده که نشان از افزایش 11.3 درصدی صادرات این مقاطع 
دارد. همچنین از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه، ۴ میلیون 
و 90۸ هزار تن شمش فولاد صادر شده که این حجم صادرات 
شمش فولاد ۷.۴ درصد بیش از میزان صادرات آن در مدت 

مشابه سال گذشته است.

خبر کوتاه

تقویت مصرف داخلی فولاد

 با اجرای پروژه های عمرانی

خودتأمینی رمز موفقیت و حرکت 

روبه جلوی فولاد سیرجان

اجرای  با  خود  برنامه ریزی  در  سیرجان  فولاد 
تحقق  به نوعی  و  انرژی  تأمین  زمینه  در  پروژه هایی 
خودتأمینی موفق به رسیدن به سود 2 برابری و حرکت 

روبه جلو شده است.
به گزارش خبرنگار فولاد به نقل از ایراسین، عملکرد صنایع و 
شرکت ها به ویژه شرکت های فولادی در سال های اخیر متأثر 
از برخی کمبودها ازجمله محدودیت های انرژی بوده اما در 
این میان هستند شرکت هایی که با برنامه ریزی به موقع و 
دقیق توانسته اند بخشی از کاستی های تحمیلی را جبران و 

روند صعودی خود را حفظ کنند.
شرکت جهان فولاد سیرجان در شش ماهه نخست سال 1۴0۲ 
نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد سودآوری مطلوبی را رقم 
زده و ضمن کسب سود دو برابری، ۷3 درصد از کل سود سال 

1۴01 را پوشش داده است.
این عملکرد مثبت و روبه جلو در حالی رقم خورده که این 
شرکت همانند بسیاری از شرکت ها در تابستان با محدودیت 
مصرف برق مواجه بوده و همین موضوع، در روند تولید وقفه 
ایجاد کرده است. البته کاهش تولید در نتیجه قطعی برق طی 
کنون آمار تولید محصولات در  ماه های اخیر جبران شده و هم ا
نزدیکی اعداد و ارقام سال گذشته قرار دارد و قطعاً با این روند 
تا پایان سال نه تنها کاهش تولید جبران می شود بلکه می توان 

شاهد افزایش آن نیز بود.

مشاور اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد:

گهی آ

جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
طبق راهنمای موجود، نسبت به انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس است.

روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان

موضوع

نگهداری و تعمیرات کولینگ تاورهای شرکت فولاد مبارکه

فروش سرباره سرد مجتمع فولاد سبا از طریق مزایده عمومی 

فروش انواع ضایعات استخوان، تنه درخت همراه با شاخه )واقع در باغ فردوس( و خاک و نخاله نسوز از طریق مزایده عمومی

ک ر ا مــد ل  ســا ر ا مهلــت 

1 4 02 /1 0 /09

1 4 02 /1 0 /02

1 4 02 /1 0 /1 1

گهی فراخوان شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان  آ

نوع فراخوان

مناقصه عمومی

مزایده 

مزایده 

ه ر شــما

48 5 89782

1 4 02 4 0 0 1 1 2

1 4 02 4 0 0 1 0 5

یف د ر

1

2

3

بورس

حجــم عرضه )تن(

3,000

6,500

5,000

14,500

مقــدار تقاضا )تن(

550

800

5,550

6,900

حجــم معامله)تن(

550

750

5,000

6,300

کیلوگرم( یــال /  قیمــت پایانی )ر

413,359

477,597

573,507

یــخ تحویل تار

ه مــا ســفند  ا

ه مــا ســفند  ا

ه مــا ســفند  ا

آمــار معاملات محصولات شــرکت فــولاد مبارکه در بورس کالای ایران

نماد

G

P

T

محصول

ورق گالوانیزه

ورق رنگی

ورق قلع اندود

تاریخ معامله

1402/09/20

1402/09/20

1402/09/20

واحد فروش داخلیجمع کل

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

این هفته به مناسبت ابلاغ سیاست های کلی توسعه 
دریامحور توسط رهبری معظم جمهوری اسلامی 
ایران، که مطابق با اجرای بند یک اصل یک صد و دهم 
قانون اساسی است در رصدخانه استراتژیک و آینده پژوهی به 
بررسی وضعیت گذشته، وضعیت فعلی و آینده حمل ونقل دریایی 

می پردازیم:
 متن سیاست های کلی ابلاغ شده توسعه دریامحور به این شرح است:

»دریاها و خصوصاً دریاهای آزاد و اقیانوس ها از مواهب الهی و ذخایر و 
منابع سرشاری برای زمینه سازی رشد علم و فناوری، افزایش کار و ثروت، 
تأمین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و بستر مناسبی برای تمدن سازی 
هستند. ایران با موقعیت ممتاز جغرافیایی و قرار داشتن بین دو دریا 
و برخورداری از هزاران کیلومتر سواحل و نیز جزایر و ظرفیت های 
فراوان برزمین مانده، لازم است با حضور مؤثر در ساحل، فراساحل، 
دریا و اقیانوس و بهره گیری از آن به عنوان یک پیشران و محور توسعه 
کشور، برای احراز جایگاه شایسته منطقه ای و جهانی در بهره گیری از 

دریا اقدام کند.«
اوایل قرن شانزدهم میلادی، فردیناند ماژلان کاوشگر جسور با پنج 
کشتی در جست وجوی ادویه و برای یافتن مسیری به سمت غرب و 
به سوی جزایر Maluku حرکت کرد و هدفش دور زدن مسیرهای زمینی 
تحت کنترل عثمانی ها بود. در سال 15۲۲ میلادی تنها کشتی بازمانده 
از این پنج کشتی با نام ویکتوریا به اسپانیا بازگشت و اولین سفر ثبت شده 
به سراسر جهان رقم خورد. ماژلان در این سفر جان سالم به در نبرد، 
اما سفر او ارتباطات تجاری جدیدی بین اروپا و آسیای جنوب شرقی 
برقرار کرد که در نهایت بر شکوفایی مسیرهای تجارت جهانی در نیمه 
دوم قرن شانزدهم تأثیر گذاشت. مسیری که ماژلان طی کرد در شکل 

شماره 1 آمده است.
 قرن شانزدهم آغاز یک دوره دگرگونی برای تجارت دریایی بود. از آن 
زمان، تجارت دریایی به سنگ بنای اقتصاد جهانی تبدیل شده است. 
سفر ماژلان زمینه را برای شبکه های تجاری گسترده، اتصال قاره ها و 
ایجاد مسیرهای دریایی مستقیم به مقصدهای موردنظر فراهم کرد. 
اهمیت تجارت دریایی زمانی که قدرت های اروپایی به دنبال چپاول 
منابع مستعمرات بودند، افزایش یافت و منجر به پیدایش مسیر تجارت 
مثلثی و تجارت برده در اقیانوس اطلس شد. انقلاب صنعتی تقاضا 
برای حمل ونقل کارآمد را افزایش داد و تجارت دریایی نقشی حیاتی در 
جابه جایی مواد خام و کالاهای نهایی بین کشورها ایفا کرد. طبق گزارش 
اخیری که پلتفرم Xeneta که داده های میزان حمل ونقل دریایی را به 
شرکت های کشتی ارائه می دهد، منتشر کرده امروزه بیش از ۸0 درصد از 

تجارت جهانی از طریق دریا انجام می شود.
:)Consumer spending( افزایش مخارج مصرف کننده

حمل ونقل کانتینری با میزان مخارج مصرف کننده، تحت تأثیر شرایط 
مالی جهانی و منطقه ای، ارتباط نزدیکی دارد. با وجود روند کاهشی تورم، 
در کشورهای غربی در سال ۲0۲۴ میلادی در این کشورها تورم همچنان 
بالا خواهد بود. این بدان معناست که افراد پول کمتری جهت خرج 
کردن برای اقلام ضروری خواهند داشت که این امر بر خرید کالاهای 
وارداتی تأثیر می گذارد.در شکل شماره ۲ می توانید پیش بینی تورم تا 

انتهای سال ۲0۲۴ میلادی را ملاحظه کنید.
 صندوق بین المللی پول )IMF( پیش بینی کرده رشد تولید ناخالص 
داخلی جهانی از 3.5 درصد در سال ۲0۲۲ میلادی به 3 درصد در 
سال های ۲0۲3 و ۲0۲۴ میلادی برسد که نشان دهنده عملکرد ضعیف 

trade-to-( اقتصادی است. ضریب تجارت به تولید ناخالص داخلی
GDP multiplier( که اهمیت تجارت برای اقتصاد را می سنجد، از زمان 
بحران مالی جهان در سال ۲00۸ میلادی در حال کاهش بوده است. 
در سال ۲0۲۴ این میزان کمتر از حد متوسط خواهد بود که منجر به 
رشد متوسط ۲ تا 3 درصدی تقاضا برای حمل ونقل کانتینری از لحاظ 
واحد معادل بیست پا )Twenty Foot Equivalant:TEU واحد شمارش 
کانتینر( می شود.شکل شماره 3 پیش بینی شرکت DHL درمورد افزایش 
حجم تجارت دریایی در بین سال های ۲0۲3 تا ۲0۲۷ را نشان می دهد.

ظرفیت و رشد ناوگان
ظرفیت حمل ونقل بالا باعث ایجاد چالش هایی برای شرکت های 
باربری دریایی می شود. نرخ حمل ونقل، به تعادلِ بین ظرفیتِ موجود و 
کم ترافیک در مسیرهای  تقاضای حمل ونقل کانتینری بستگی دارد. ترا
کشتیرانی در سال ۲0۲3 نسبت به اوج خود در سال ۲0۲۲ میلادی 
بهبود یافته؛ ناوگان کشتیرانی اقیانوسی سریع تر از تقاضا رشد کرده و 
در نتیجه ظرفیت حمل ونقل کانتینری به رکورد بالایی رسیده است. 
انتظار می رود ظرفیت در سال ۲0۲۴ حداقل با سال ۲0۲3 میلادی 
برابری کند و برای حفظ تعادل، نیاز به رشد قابل توجه تقاضا وجود 
داشته باشد.  در شکل شماره ۴، افزایش ظرفیت ناوگان کانتینربری به 

تصویر کشیده شده است.
 برای حفظ تعادل در بازار، شرکت های حمل ونقل گزینه هایی مانند 
اسقاط کشتی های قدیمی دارند و انتظار می رود حذف ظرفیت در سال 

۲0۲۴ میلادی افزایش یابد.
 شرکت های حمل ونقل ممکن است با در نظر گرفتن اقداماتی مانند 
استقرار کشتی های بزرگ تر در مسیرهای کوچک تر، سود خود را قربانی 
، مانند استقرار  حفاظت از تجارت های حیاتی کنند. روندهای بازار
کشتی های بزرگ تر بین آسیا و سواحل غربی آمریکای جنوبی، ممکن 
 hub and( است نشان دهنده تغییر به سمت یک مدل قطب و اقمار
spoke( باشد. این سیستم توزیع شبیه چرخ دوچرخه است که توزیع 
در امتداد پره های متصل به مرکز چرخ است. در صنایع مختلف، مانند 
خواربارفروشی و حمل ونقل هوایی، این مدل شامل متمرکز کردن 
عملیات در یک مرکز و توزیع کارآمد کالاها یا افراد در مکان های مختلف 
است. این مدل به عنوان یک رویکرد گسترده و مؤثر در اقتصاد شمرده 
می شود. چشم انداز دریایی در سال 2024 میلادی چالش هایی را با 
ظرفیت حمل ونقل دریایی بسیار بالا و ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضا 

نشان می دهد.
منابع:

 www.khamenei.ir
1-https://artsandculture.google.com/story/the-first-ships-
to-circumnavigate-the-globe-fundacion-elkano/qQU-
BY6gpsDqhKQ?hl=en
2-https://www.historyextra.com/period/tudor/how-ma-
gellan-circumnavigation-world-changed-histo-
ry-what-was-voyage-like/
3-https://cdn.britannica.com/76/20676-049-D10EC86B/
circumnavigation-globe-route-navigator-Ferdinand-Magel-
lan-Portuguese-1521.jpg
4-https://unctad.org/publication/review-maritime-trans-
port-2021#:~:text=Over%2080%25%20of%20the%20vol-
ume,higher%20for%20most%20developing%20countries.
5-https://www.xeneta.com/hubfs/DG%20Campaigns/Xene-
ta_Outlook_2024_Ocean_Freight_Shipping.pdf
6-https://www.dhl.com/content/dam/dhl/global/dhl-glob-
al-forwarding/documents/pdf/glo-dgf-ocean-market-up-
date.pdf
7-https://www.redwoodlogistics.com/insights/the-hub-
and-spoke-distribution-model-and-why-it-works-for-ltl
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بورس و سهام

6 , 030

6 , 0 1 0

6 , 070

6 , 04 0

6 , 030

6 , 1 90

6 , 1 70

6 , 1 5 0

6 , 1 0 0

6 , 1 0 0

1 .3

0. 1 6

0. 1 6

0. 1 6

0. 1 6

1 8 0

1 04

1 1 1

1 1 8

7 4

6 , 090

6 , 1 0 0

6 , 090

6 , 0 8 0

6 , 070

8 0

1 0

1 0

1 0

1 0

ین کمتر
روز یخ تار

ین بیشتر

یال( قیمت  )ر

>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

1402/09/18

1402/09/19

1402/09/20

1402/09/21

1402/09/22

شنبه

یکشنبه

دوشنبه

سه شنبه

چهارشنبه

1 . 0 0 0
2. 0 0 0

3. 0 0 0
4. 0 0 0
5. 0 0 0
6. 0 0 0
7. 0 0 0 6. 090 6. 0906. 1 0 0 6. 070 6. 0 8 0

شنبه یکشنبه دوشنبه سه شنبه چهارشنبه

یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر



16 دسامبر 2023 2 جمادی الثانی 1445 شنبه 25 آذرماه 1402 شماره        1356   

9

 به طور معمول طول عمر تکنولوژی های مورداستفاده 
 
ً
در بخـش صنعـت تولیـد آهـن و فـولاد می توانـد نسـبتا

طولانی و در حد چندین دهه باشد؛ بنابراین استفاده 
از فناوری هایـی بـرای کنتـرل و جـذب انتشـار کربـن و نیـز اسـتفاده و 
 CCUS )carbon capture, ذخیـره آن یـا به اختصـار فناوری هـای
utilize, and store(، ابزارهایـی ضـروری بـرای هـر مسـیر احتمالـی 
قابل اجـرا به سـوی هـدف تولیـد فـولاد بـا کربـن صفـر خالـص در سـال 
 )Primetals Technologies( 2۰5۰ هستند. شرکت پریمتالز تکنولوژی
بـه همـراه شـبکه ای از صنایـع پیشـگام در ایـن زمینـه، ازجملـه 
شـرکت های آرسـلورمیتال )ArcelorMittal( و لانزاتِـک گلوبـال 
)LanzaTech Global(، ایده هـای قابل اجرایـی برای تولیدکنندگان 
فولاد و فلـزات که به دنبـال کاهش انتشـار گازهای گلخانه ای خـود از 

طریـق ایـن فناوری هـا هسـتند دارد.
فناوری تخمیر گازهای گلخانه ای

با استفاده از تخصص های لازم در زمینه تخمیر بیولوژیکی گازهای 
گلخانه ای، فرایندی طراحی شده است که اجازه می دهد محصولات 
ارزشمندی از گازهای زائد انتشاریافته در صنعت تولید آهن و فولاد ساخته 

گازهای زائد  شوند. این بیوکاتالیست های طبیعی منحصربه فرد، 
فرایندهای متالورژیکی در تولید آهن و فولاد را که غنی از کربن هستند 
جذب و به اتانول تبدیل می کنند. این اتانول را می توان به عنوان سوخت 
استفاده کرد، ازجمله به عنوان ماده اولیه برای تولید سوخت پایدار و 
سازگار با محیط زیست در صنایع هوانوردی. این محصول )اتانول( 
همچنین می تواند به عنوان ماده اولیه برای تولید منسوجات، صنایع 
بسته بندی و سایر محصولات روزمره استفاده شود و در غیر این صورت، 
مواد اولیه صنایع یادشده باید از منابع فسیلی در طبیعت به دست آیند 

که خود باعث ایجاد مشکلات متعدد زیست محیطی می گردد.
 برخلاف فرایندهای تخمیر سنتی، این فرایند به جای شکر، گازها را تخمیر 
می کند و به جای مخمر از یک بیوکاتالیست استفاده می کند؛ بنابراین 
فناوری تخمیر گاز ارائه شده، کارخانه فولاد را قادر می سازد تا انتشارات و 
آلاینده های گازی را درست در منبع کاهش دهد و با تبدیل کردن کربن 
موجود در گازهای زائد، آن را در محصولات جدید متبلور کند و درنتیجه 

اقتصاد چرخشی را در زمینه کربن پیاده سازی نماید.
 به عنوان یک راه حل جذاب و مقیاس پذیر، اولین کارخانه تولید اتانول 
اروپایی از روش تخمیر گاز زائد در صنعت تولید آهن و فولاد، واقع در 

کارخانه فولاد آرسلورمیتال گنت، در سال ۲0۲۲ نصب و آماده راه اندازی 
فولادسازی  کارخانه  در  اتانول  موفقیت آمیز  تولید  فناوری  شد. 
مهم ترین  از  یکی  می توان  را  بلژیک  گنت  شهر  در  آرسلورمیتال 
پیشرفت های اجراشده در زمینه جذب و استفاده کربن)CCU(  اعلام 

کردند.
 در اوایل سال ۲0۲3، اولین نمونه های گازهای کوره بلند کارخانه فولاد 
آرسلورمیتال گنت به طور ایمن به مخازن بیوکاتالیست معرفی شد. پس 
از تلقیح موفقیت آمیز، نمونه های اولیه حاوی اتانول تولید شد که نشان 
می دهد کربن موجود در گازها به محصولات شیمیایی جدید تبدیل 
کتورها  می شود. مراحل بعدی کار تولید اتانول در مقیاس تجاری از بیورا
بوده و انتظار می رود تولید در ماه های آینده افزایش یابد. سپس محصول 
اتانول پیشرفته می تواند به عنوان ماده خام برای تولید انواع محصولات، 
ک و حتی  ازجمله سوخت های حمل ونقل پایدار، مواد بسته بندی، پوشا
عطرها و محصولات آرایشی استفاده شود و ازاین رو به پیشرفت تلاش های 
کربن زدایی در بخش صنعت فولاد جهانی کمک می کند. اتانول به طور 
 ®Carbalyst مشترک توسط آرسلورمیتال و لانزاتِک گلوبال با نام تجاری

به بازار عرضه خواهد شد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

دانشمندان در برخی ستارگان، شراره هایی 10 هزار برابر 
درخشان تر از شراره های خورشید کشف کردند

کسید کربن اتمسفر به بالاترین حد در 1۴  سطح دی ا
میلیون سال گذشته رسیده است

شراره های خورشیدی انفجارهای قدرتمندی از انرژی و تابش هستند 
که از سطح خورشید منشأ می گیرند. دانشمندان از طریق تلسکوپ های 
که قادر به  کرده اند  کشف  کپلر )Kepler( و تس )TESS( ستاره هایی 
تولید شراره های غول پیکر ۱۰۰ تا ۱۰,۰۰۰ برابر درخشان تر از شراره های 
خورشیدی هستند. محققان مؤسسه نجوم »دانشگاه هاوایی« مدلی 
ساخته اند که به آن ها در زمینه درک بهتر فیزیک ابرشراره های قدرتمندی 
که از ستارگان خارج از منظومه شمسی ما ساطع می شوند، کمک می کند.

کربن  کسید  دی ا که  آخرین  باری  از  جدید،  پژوهشی  یافته های  طبق 
اتمسفر زمین با امروز برابر بوده ۱۴ میلیون سال می گذرد. این یافته ها از 
که در ژورنال  آینده ای تاریک برای اقلیم زمین خبر می دهند. این مقاله 
گذشته  Science منتشر شده، اقلیم زمین را در طول ۶۶ میلیون سال 
کرده است. دانشمندان در این مطالعه به بررسی علائم زیستی  بررسی 
سوابق  طریق  این  از  تا  پرداخته اند  دور  گذشته های  زمین شیمیایی  و 
کسید کربن را با دقتی بیشتر از همیشه تعیین کنند. دی ا

اعتراف Okta به نقض امنیتی 
برای همه کاربران سیستم 

پشتیبانی مشتریان

نکات  امنیتی 
جهت اهمیت رمز عبور 

 سرقت داده های حساس
 در پی هک دادگاه کانزاس

کتبر همه کارکنان  طبق اعلام Okta، نقض امنیتی ماه ا
بخش سیستم پشتیبانی مشتریان را به خطر انداخته است. 
دسترسی به فایل های HAR حاوی کوکی ها و توکن های 
نشست از طریق حساب شخصی یک کارمند در گوگل بود که 
حساب کاربری خدمات پشتیبانی را در معرض خطر قرار داده 
بود. بازه زمانی دسترسی به سیستم پشتیبانی توسط مهاجم 
کتبر بوده و ۱34 مشتری را تحت تأثیر خود  از 28 سپتامبر تا ۱7 ا

قرار داده است.
طبق گفته David Bradbury مقام ارشد امنیتی در Okta، به جز 
مشتریانی که در محیط های FedRamp High و DoD هستند و از 
گانه استفاده می کنند که مهاجمین  یک سیستم پشتیبانی جدا
 Okta Workforce Identity به آن دسترسی ندارند، همه مشتریان
Cloud )WIC( و Customer Identity Solution )CIS( تحت تأثیر 
قرار گرفته اند. طبق وب سایت Okta، این می تواند به 1۷000 
کثر این مشتریان )99.6 درصد( فقط  مشتری برسد. بااین حال، ا
نام و نام خانوادگی و آدرس ایمیلشان افشا شده است و این 
گزارش شامل اعتبار کاربر یا داده های شخصی حساس نمی شود.
با توجه به اینکه این مشتریان احتمالاً هدف حملات فیشینگ 
بعدی قرار می گیرند، و بسیاری از آن ها مدیران Okta هستند، 
بسیار مهم است که احراز هویت چندعاملی )MFA( را برای 
 Okta محافظت از سیستم پشتیبانی مشتری و کنسول مدیریت
خود روشن کنند. به نظر می رسد در حال حاضر حدود 6 درصد 

MFA ها فعال نیستند.
David Bradbury همچنین از شناسایی دسترسی مهاجم به 
گزارش ها و موارد پشتیبانی اضافی خبر داد که حاوی اطلاعات 
 Okta و برخی از مخاطبین Okta تماس همه کاربران دارای گواهی

Customer Identity Cloud )CIC( و برخی اطلاعات دیگر است.
infosecurity-magazine :منبع    

هر رمز عبور، رمز ورود به دنیای شخصی شماست. از دادن 
رمز خود به دیگران خودداری نمایید.

از مشخصات خود برای تولید رمز عبور استفاده نکنید.
پیش از ترک صندلی خود، windows+L را از یاد نبرید.

در انتخاب کلمات عبور خود دقت کنید. استفاده از کلمات 
عبور ترکیبی شامل اعداد و حروف و نشانه ها، می تواند کلمات 

عبور امن تری برای شما به وجود آورد.
برای سیستم های  کلمات عبور یکسان  از  استفاده 

اطلاعاتی مختلف ممنوع است.
ک  ک خود را با دیگران به اشترا شما هیچ گاه مسوا
ک  کاربری تان همانند مسوا نمی گذارید. رمز عبور حساب 

شماست.
نام کاربری و رمز عبور شما برای افراد غیرمجاز ارزشمند 

است. آن را در اختیار دیگران قرار ندهید.
هنگام وارد کردن نام کاربری و کلمه عبور به اطراف خود 

توجه نمایید تا اطلاعات شما مورد سرقت قرار نگیرند.
کلمات عبور خود را درجایی ننویسید که کسی بتواند 

به راحتی آن را پیدا کند.

سازمان های دولتی و نهادهای دموکراتیک پیوسته و 
به طورجدی در معرض تهدید حملات سایبری هستند. طبق 
گزارش FBI IC3 در سال 2۰22 در مورد جرائم اینترنتی، دولت 

سومین بخش مورد هدف این نوع حملات است.
در پی یک حمله سایبری که اخیراً رخ داده است دادگاه های 
 10۴ کانزاس و دادگاه های منطقه ای در سراسر  استیناف 
شهرستان هرروز با اختلالاتی مواجه هستند و سیستم های 
اطلاعاتی دفتر مدیریت قضایی به طور موقت غیرقابل استفاده 
که در صورت برآورده نشدن  کردند  است. سارقان تهدید 
خواسته هایشان، داده ها را در یک وب سایت تاریک قرار خواهند 

داد.
در پی این رخداد کارشناسان امنیتی برای شناسایی داده های 
در معرض خطر به سرعت و به شیوه ای امن دست به کار شدند 
گرچه جهت تعیین میزان اطلاعات شخصی که ممکن است به  ا

سرقت رفته باشد باید تحقیقات جامعی انجام گیرد.
بر اساس تحقیقات، داده ها شامل پرونده های دفتر مدیریت 
قضایی، سوابق پرونده دادگاه منطقه در مورد تجدیدنظر و سایر 
داده ها است که ممکن است برخی از آن ها طبق قانون محرمانه 

باشند.
دادگاه اعلام کرده است که در طول این رخداد، تصمیمات 
گرفته شده بر اساس ارزش های اساسی ما که همانا مهم ترین آن 
کمیت قانون است، صورت گرفته  تعهد به حمایت و تبعیت از حا
است و با پایبندی به این ارزش ها اثبات خواهیم کرد که هیچ 

کمیت قانون وجود ندارد. عنصر مخربی نیرومندتر از حا
cybersecuritynews :منبع   

کوتاه سازی )ادامه هفته گذشته(
الیوت برای تشریح حالتی که 5 موج از میزان موج سوم 
بیشتر پیشروی نکند از لغت وامانـدگی استفاده کرد. 
ما ترجیح می دهیم در طول این دوره از کوتاه سازی یا پنج تایی ناقص 

استفاده کنیم.
یک کوتاه سازی معمولاً می تواند با فرض 5 موج، بـدون الـزام بـه ادامـه 

مسـیر، توسـط مـوج پـنجم تشکیل شود. 
دو مثال در بازار سهام آمریکا از درجه بزرگ پس از سال 193۲ به وجود 
کتبر 196۲ در زمان بحران کوبا )شکل 1-13( که در  آمده است. اولین بار در ا
آن موج سوم شکسـته شـده اسـت. دومـین بـار در پایان سال 19۷6 شکل 
کتبـر 19۷5 تـا مـارچ 19۷6 را به  )1-1۴( کـه در آن صـعود یـک مـوج بـزرگ، از ا

خود اختصاص داده است.

امواج الیوت
یم بورس بیاموز

کارخانه  در  اتانول  موفقیت آمیز  تولید  فناوری 
فولادسازی آرسلورمیتال در شهر گنت بلژیک را 
می توان یکی از مهم ترین پیشرفت های اجراشده 
در زمینه جذب و استفاده کربن)CCU(  اعلام کردند

فناوری تخمیر گازهای گلخانه ای صنعت فولاد   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
فناوری های ضروری در مسیری به سمت تولید فولاد بدون ردپای کربن؛

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع
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اختلال اضطرابی در سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

داشتن گربه احتمالاً با افزایش ریسک ابتلا به اسکیزوفرنی 
در ارتباط است

ماندن در ترافیک می تواند روی سلامت روان 
تأثیر منفی داشته باشد

پژوهشی جدید نشان می دهد که داشتن یک گربه خانگی شاید بتواند 
ریسک ابتلا به اسکیزوفرنی و اختلالات روانی مربوط به آن را دو برابر کند. 
مشترک  عوامل  تحت تأثیر  می تواند  ارتباط  این  معتقدند  پژوهشگران 
رابطه علت و  اثبات یک  برای  ناشناخته ای باشد و مطالعات بیشتری 
معلولی لازم است. آن ها پس از بررسی ۱۹۱۵ پژوهش و انتخاب ۱۷ مورد 
از آن ها به عنوان مرجع، به این نتیجه رسیده اند که داشتن گربه، می تواند 
احتمال اختلالات مرتبط با اسکیزوفرنی را افزایش دهد.

تحقیقات مختلف نشان می دهد ترافیک می تواند برای سلامتی ما مضر 
کره ای در مطالعه ای از ارتباط بین ماندن در ترافیک و  باشد. محققان 
به تبع آن طولانی شدن زمان تردد و بیماری های مرتبط با سلامت روان 
که روی بیش از ۲۳  ازجمله افسردگی خبر می دهند. مطالعه جدیدی 
هزار نفر انجام شده نشان می دهد شهروندان کره جنوبی که روزانه بیش 
از یک ساعت در رفت وآمد هستند، ۱۶ درصد بیشتر از کسانی که کمتر از 
۳۰ دقیقه رفت وآمد دارند، افسردگی را تجربه می کنند.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله فرشاد رستمی 
شاغل در   نورد گرم،  مهدی رستمی شاغل در آهن سازی، 
گرم و سید میثم  احمدرضا یوسفی شاغل در نورد 
موسوی  شاغل در تعمیر گاه مرکزی در غم درگذشت پدر 
و  مهدی انصاری شاغل درحمل ونقل در غم درگذشت 

مادر به سوگ نشستند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

هفته گذشته در خصوص چیستی کار تیمی و اینکه کار 
گی های  تیمی و کار گروهی چه تفاوت هایی دارند، و ویژ
تیمی که قادرند آپولو ۱۱ را بر سطح ماه فرود آورند، 

صحبت کردیم. در این شماره ادامه بحث را پی می گیریم.
در خصوص کار تیمی، حتماً داستان های کتاب فارسی دوران دبستان 
را بـه خاطـر داریـد. چنـد کبوتـر در تـور صیـادی گرفتـار شـدند. در ابتـدا 
هرکـدام از آن هـا بـرای نجـات خـودش بـه یـک سـمت پـرواز می کنـد. امـا 
درنهایـت هیچ کـدام نتوانسـتند از تـور فـرار کننـد. عاقل تریـن کبوتـر بـه 
دوسـتانش پیشـنهاد می دهـد در یـک جهـت مشـخص و هم زمـان بـال 
بزننـد تـا بتواننـد تـور را از زمیـن بلنـد کننـد و موفـق می شـوند. کار تیمـی 
در سـازمان هم بـه همین انـدازه تأثیرگذار اسـت. بـه نظر من سـازمان ها 
و شـرکت ها بـه خاطـر تیم هـا تشـکیل شـده اند. بـدون تیـم، هرکـس 
گانـه کار خـودش را انجـام مـی داد و دیگـر نیـازی به ایجاد شـرکت ها  جدا

و سـازمان ها نبـود.
حال چرا باید تیمی کار انجام پذیرد، درحالی که کار فردی که سهل تر است؟

1.احتمال اینکه یک فرد در حین کار متوجه اشتباهاتش بشود، 

خیلی کم است؛ اما در کار تیمی اعضا اشتباهات یکدیگر را اصلاح می کنند، 
گر به قیمت تعارض باشد. حتی ا

۲.در کار فردی یک نفر با تمام قوت ها و ضعف هایش حضور دارد؛ اما 
در تیم اعضا می توانند نقاط ضعف یکدیگر را پوشش دهند. با حمایت 
گر یک نفر برای مدتی نتواند وظیفه  اعضا، کار تیمی به تعویق نمی افتد و ا
خود در پروژه را انجام دهد، سایر اعضای تیم آن بخش را بر عهده می گیرند.

3.انسان ها ذاتاً به ارتباطات و دوستی اهمیت می دهند. در کار 
تیمی ارتباطات هدفمند و ارزش آفرین است.

البته کار تیمی دردسرهایی نیز دارد که حتی ممکن است به این منجر 
شود که عطای کار تیمی را به لقایش ببخشند. مسائلی همچون، ایجاد 
مشکل در همسو کردن افراد مختلف یک تیم؛ به تعویق افتادن کارها به 
دلیل جلب مشارکت اعضا؛ درگیر شدن اعضای تیم در کارهایی که در آن 

متخصص نیستند.
مشکل در همسو ساختن افراد مختلف یک تیم، در بطن کار تیمی مشابه 
با نمونه ذیل بروز می کند و احتمالاً شاید شما نیز با آن مواجه شده باشید.

-مـاه« تفکـر اشـتباهی اسـت کـه بـر طبـق آن می گوینـد:   موضـوع »نفر

گـر یـک مهنـدس نرم افـزار می توانـد یـک پـروژه نرم افـزاری را در 1۲ مـاه  ا
به اتمام برسـاند، پـس بـا 1۲ مهندس نرم افـزار می تـوان تنهـا در طی یک 
ماه، آن پروژه را به اتمام رسـاند. بر طبق این تفکر، ممکن اسـت اعضای 
تیـم هنگامـی کـه می بیننـد موعـد تحویـل پـروژه نزدیـک شـده و کار بـه 
سـرعت دلخـواه پیـش نمـی رود، تصمیـم بگیرنـد چنـد همـکار دیگـر بـه 
پروژه اضافه کنند تا سرعت کار را افزایش دهند؛ اما با اضافه شدن عضو 
جدید به تیم اوضاع پیچیده تر می شود. مشکل این تفکر و آنچه باعث 
شـده که این تفکر اشـتباه صـورت گیـرد این اسـت که با افـزودن هـر فرد، 
زمانـی بـرای هماهنگـی و ارتبـاط گرفتـن او بـا سـایر افـراد به تیـم تحمیل 
می شـود. بـه همیـن دلیـل نه تنهـا زمـان تحویـل پـروژه بـا افـزودن افـراد 
کاهش نمی یابـد، بلکه بـا افزودن افـراد متفـاوت به پـروژه، زمـان تحویل 
آن با تأخیر بیشـتری مواجـه می شـود. به همین خاطـر قاعـده ای به نام 
»قانون بروکز« در کارهای تیمی معروف شـده که می گوید: اضافه کردن 
نیروی انسـانی در یک پروژه کـه خود با تأخیر روبه رو شـده  اسـت، باعث 

تأخیـر بیشـتر آن خواهد شـد. 
در شمارگان بعدی به مواردی بیشتر می پردازیم.  

شـناخت  گفتیـم  فـولاد  خبرنامـه  قبلـی  شـماره  در 
احساسـات بـه کـودکان کمـک می کنـد بهتـر بتواننـد با 
حـس درونـی خـود در لحظـه، ارتبـاط برقـرار کننـد و راه 
بهتـری بـرای تعامـل بـا دنیـای اطـراف پیـدا کننـد. سـپس بـه بیـان علل 
اهمیت آموزش احساسات به کودکان پرداختیم و در ادامه به دو مورد 
از روش های آموزش احساسات اشـاره کردیم. در این شماره به سایر 

روش هـای یادشـده می پردازیـم.
۳-آموختن خودتنظیمی احساسی به کودک

این کار به این معناست که به کودک آموزش دهید نمی تواند احساساتی 
را کـه تجربـه می کند بـا هـر روش و وسـیله ای کـه بخواهد نشـان دهـد. مثلاً 
وقتی عصبانی اسـت به او بگویید تو می توانـی بابت این موضـوع ناراحت 
یا عصبی باشی؛ اما نمی توانی طوری برخورد کنی که دیگران را آزار بدهی. 
به او مهارت های مقابله و کنترل خشم را یاد بدهید تا به عنوان روش های 

جایگزین خشم استفاده کند.
می توانید از او بخواهید زمانی که ناراحتی را تجربه می کند، وقتی را برای آرام 
کردن خـود در نظر بگیـرد. در این زمان می تواند نقاشـی بکشـد و ناراحتی 
خود را با نقاشـی کاهش دهد. راه حل های آرام کننده باعث می شـود قبل 
از اینکه کودک مرز و قانونی را زیر پا بگذارد، با خشم خود کنار بیایید و بعد 

به شیوه ای مناسب، مشـکل خود را حل کند.
بـه کـودک کمـک کنیـد بدانـد در موقعیت هـای احساسـی چـه کارهایـی 
می تواند انجام دهد تا احساسـات خود را متعادل کند یا با غم و اضطراب 
خـود کنـار بیایـد. مثـلاً وقتـی نمی توانـد بـا دوسـت خـود ارتبـاط بگیـرد، 
مسـتأصل اسـت کـه چطـور بـا ناراحتـی خـود کنـار بیایـد و چطـور مشـکل 
ارتباطـی پیش آمـده را حـل کنـد. در اینجـا شـما می توانیـد کمـک کنیـد تـا 

زودتـر ناراحتـی خـود را مدیریـت کنـد تـا بـه پرخاشـگری تبدیـل نشـود. 
یکـی از کارهایـی کـه می توانید بکنیـد صحبت کـردن درمـورد احساسـات 

دوست اوسـت تا با ایجاد حس همدلی کودک خود را به درک احساسات 
دوسـتش برسـانید. بنابراین ممکن اسـت دیگر آن خشـم را تجربه نکند و 

بفهمد چطور دوبـاره با دوسـتش ارتباط برقـرار کند.
۴- استفاده از تقویت مثبت

زمانی که کودک موفق می شـود از کلمات برای بیان احساس خشم و غم 
و شـادی اسـتفاده کند، بازخورد شما بسـیار مهم اسـت. بهترین کاری که 
می توانید انجام دهید، تقویت رفتار مثبت او در جهت بیان احساساتش 
است. به او افتخار کنید که می تواند احساسات خود را ابراز کند. به کودک 
خود بگویید بسیار از شیوه رفتار و بروز حسش خوشحال شدید. تشویق 
کردن کـودک کمک می کند الگویـی را که یاد گرفتـه و انجـام داده تکرار کند 

و آن را درباره سایر احساساتش نیز امتحان کند.
کـودکان بـرای دریافت تشـویق بهتـر، تمـام تـلاش خـود را بـه کار می گیرند. 
تقویت مثبت شما به او کمک می کند با بیان احساساتش خودتنظیمی 
احساسی را بیاموزد. از دیگر روش های تقویت مثبت، استفاده از سیستم 
پـاداش اسـت. سـعی کنیـد در موقعیت های مختلـف که شـاهد موفقیت 
او در شـناخت احسـاس و بیان آن هسـتید، به او جایـزه دهیـد و از او بابت 
رفتـارش تشـکر کنیـد. مخصوصـاً زمانـی کـه در جهـت حـذف احساسـات 
منفـی بـه شـیوه صحیـح قـدم برمـی دارد، سیسـتم پاداش دهـی بسـیار 

مؤثـر اسـت. 
5-الگوی مناسب بودن 

به عنـوان والدیـن کـودک زمانـی کـه بـا احساسـات متفـاوت روبـه رو 
می شوید، بهتر اسـت از شـیوه های صحیح برخورد با موقعیت استفاده 
گر مطابق آنچه  کنید تا نمونه واقعی و آموزنـده برای فرزند خود باشـید. ا
آموزش می دهید رفتار نکنید، تناقض رفتار شما باعث سردرگمی کودک 
می شـود. کـودکان نیازمنـد یـک الگـوی رفتـاری هسـتند کـه بتواننـد بـه 
کمک آن هـا رفتارهـای سـالم را بیاموزنـد و با تکـرار ملکه ذهن خـود کنند 

و در ایـن زمینـه، هیـچ الگویـی به انـدازه رفتـار والدیـن تأثیرگذار نیسـت. 
۶- تداوم در آموزش

فرزند شما به تدریج که بزرگ می شود، با موقعیت های پیچیده تری 
روبه رو می شود. ضمن اینکه در بعضی سنین مانند نوجوانی بیشتر نیاز 
دارد که روی احساساتش کار کند. در تمام این لحظات می بایست کنار 
فرزند خود باشید و به او کمک کنید بتواند مهار و کنترل احساساتش را 
دست بگیرد. از همان کودکی از هر فرصتی استفاده کنید و به فرزند خود 
کمک کنید زمان روبه رو شدن با یک اتفاق چطور آن را مدیریت کند و 
پشت سر بگذارد. مخصوصاً زمانی که ممکن است با ناامیدی روبه رو 
شود یا اشتباهی مرتکب می شود، برخورد صحیح شما به او می آموزد در 
بزرگسالی با چالش هایی که به وجود می آید، چطور به شکل مؤثر روبه رو 
شود و به جای حس تسلیم و ناامیدی مهارت کنترل اوضاع و عبور از 
مشکل و مهارت های حل مسئله را به دست بیاورد. بنابراین سعی کنید 
زمان هایی که شکست را تجربه می کند، او را تنبیه یا تحقیر نکنید، بلکه 
بگویید راه حل درست چیست و چه باید بکند تا دفعات بعدی دچار 

همان شکست نشود.
سخن آخر 

با شناساندن احساسات به کودکان خود، اجازه دهید از همان اوایل 
کودکی، خود را به خوبی بشناسند، حس های خود را درک کنند و با دادن 
بازخورد مناسب به احساساتشان، کمک کنید به بیان و ابراز احساسات 
خود ادامه دهند. ابراز کردن خود یکی از بهترین روش هایی است که 

سلامت روان یک انسان را تضمین می کند.
صحبت کردن درباره احساسات راه حل مناسبی برای تنظیم و مدیریت 
غم ها و خشم ها و دیگر احساساتی است که در وجود انسان شکل می گیرد. 

خودابرازی کمک می کند انسان با خودش در صلح باقی بماند. 
honarehzendegi.com :منبع

کارِ تیمی

آموزش شناخت 
احساسات به 

کودکان

قسمت دوم

قسمت دوم

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

اختلالات اضطرابی یکی از مشکلات رایج در سالمندان   
هستند که می توانند کیفیت زندگی آنان را تحت تأثیر قرار دهند. 
سالمندان ممکن است به دلایل مختلفی همچون افزایش 
سن، به مرور زمان دچار اختلال اضطرابی شوند.  این اختلال 
 ،)GAD( گیر انواع مختلفی دارد که شامل اختلال اضطراب فرا
فوبیا، اختلال هراس، وسواس اجباری، اختلال پس از سانحه، 

اضطراب عمومی، پانیک و اضطراب اجتماعی می شود.
)GAD( گیر اختلال اضطراب فرا

این نوع اضطراب باعث ایجاد افکار پیوسته، نگرانی دائمی و 
احساس ناامیدی می شود. افراد سالمند مبتلا به این نوع اختلال، 
نمی توانند راحت بخوابند یا تمرکز کنند. آن ها دائما احساس 
خستگی، حالت تهوع و تحریک پذیری دارند و ممکن است مجبور 
شوند اغلب به دستشویی بروند. گر گرفتگی و احساس تنگی نفس 

از دیگر علائم مهم GAD به حساب می آیند.
برای مدیریت GAD در سالمندان، مهم است که از طریق مشورت 
با یک متخصص روان پزشکی یا روان شناس، به افراد کمک شود 
تا روش های مقابله با اضطراب را یاد بگیرند و از راهکارهای تغذیه، 

ورزش، و تنظیم زندگی روزمره استفاده کنند.
فوبیاهـا: ایـن نـوع اضطـراب افـراد را بـا تـرس شـدید از یـک 
مکان، چیـز یا رویـداد پر می کنـد. اغلب، ایـن ترس ها غیرمنطقی 

و در مورد چیزهایی است که تهدید واقعی ایجاد نمی کنند.
اختلال هـراس: هنگامی کـه یک فرد مسـن دچـار اختلال 
گهانی احساس وحشت  هراس می شود، ممکن اسـت به طور نا
کند. این احساس اغلب با ضربان قلب، درد قفسه سینه، ضعف، 

حالت تهوع و احساس ضعف یا سرگیجه همراه است.
اختـلال وسـواس اجبـاری: ایـن مـورد از انـواع اختـلال 
اضطرابـی در سـالمندان باعـث ایجـاد افـکار مـداوم و مزاحـم 
می شـود. افراد مسـن مبتلا به این بیماری احسـاس می کنند که 
فقط با انجام اقدامـات مکـرر می توانند کنتـرل را به دسـت آورند. 
OCD همچنیـن می توانـد شـامل افـکار طاقت فرسـا در مـورد 
خشـونت احتمالی یا آسـیبی باشـد کـه بـرای یـک عزیز اتفـاق می 

افتد.
اختلال استرس پس از سـانحه PTSD :نیز ناشی از یک 
رویداد آسـیب زا بوده که در برخی موارد، علائم آن ممکن است تا 
ماه هـا یـا حتـی سـال ها پـس از حادثـه ظاهـر نشـود. افـراد مسـن 
ممکن اسـت پس از احسـاس درماندگی به دلیل ناتوانی جدید، 

توسط یک رویداد آسیب زا قبلی تحریک شوند.
مشاوره روان شناختی، مدیریت استرس، و ارتقای توانایی های 
مقابله با استرس می تواند در اختلال استرس بهبود ایجاد کند.  
حفظ ارتباط اجتماعی و فراهم کردن فرصت های اجتماعی برای 

سالمندان می تواند به بهبود روحی آن ها کمک کند.
اختـلال اضطـراب عمومـی: افـراد ممکـن اسـت بـه طـور 
مداوم نگرانی هـا و اسـترس های غیرقابل توجهـی را تجربه کنند. 
و  تغذیـه،  خـواب،  کیفیـت  بـر  اسـت  ممکـن  اضطـراب  ایـن 

فعالیت های روزمره تأثیر بگذارد.
گهانی  اختلال پانیک: سالمندان ممکن است حملات نا
اضطـراب و تـرس شـدید را  تجربـه کننـد. ایـن حمـلات بـا علائـم 

فیزیکی مانند تپش قلب، عرق ریزی، و تنگی نفس همراه است.
اختـلال اضطـراب اجتماعـی: برخـی سـالمندان ممکـن 
اسـت دچار ترس و اضطـراب در مواجهه با مـردم و موقعیت های 
اجتماعـی شـوند، کـه ممکـن اسـت اجتماعی تـر شـدن و ارتبـاط 

برقرار کردن را دشوار کند.
علائم اختلال اضطرابی در سالمندان

افراد سالمند ممکن است علائمی شبیه به علائم اختلال اضطراب 
داشته باشند و مشکلشان چیز دیگری باشد. لرزش و احساس 
وحشت، حالت تهوع، مشکلات تنفسی، سرگیجه، مشکلات 
گوارشی، درد قفسه سینه، سردرد غیر طبیعی، سر گیجه، مشکلات 
گهانی، فراموشی و گوشه  بینایی، افکار غیر منطقی، تغییر وزن نا

گیری از جمله این علائم است.
تشخیص و مدیریت اختلال اضطرابی در سالمندان اهمیت دارد. 
مشاوره روانشناختی، درمان های دارویی، و تغییرات در سبک 
زندگی می توانند به بهبود علائم کمک کنند.  حمایت و پشتیبانی 
خانواده و دوستان نیز نقش مهمی در مدیریت این اختلال دارند.

نحوه مدیریت اختلال اضطرابی در سالمندان
دقت داشته باشید اضطراب همیشه توسط یک محرک خاص 
ایجاد نمی شود. این مشکل معمولاً به دلیل عوامل محیطی و 
موقعیتی زیاد اتفاق خواهد افتاد. از آن جایی که افراد مسن با 

تغییرات مکرر مواجه می شوند، می توانند مضطرب تر شوند.
شما باید برای مدیریت این اختلال محرک های آن که اغلب 
شامل ناامنی مالی، زوال عقل، مشکلات سلامتی، بی حرکتی یا 
درد مزمن، تنهایی، اندوه و از دست دادن استقلال می شوند 

بشناسید.
salamateaval.com :منبع

شیوه ای کارآمد
 برای انجام کارهای بزرگ
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در چهارمین دوره از مسابقات جهانی شرکت ها که با 
حضور ۱۶2۱ ورزشکار از ۱34 شرکت و 27 کشور جهان 
طی 3 روز در شهر لئون مکزیک برگزار شد، تیم والیبال 

صنعت فولاد مبارکه توانست عنوان نایب قهرمانی را کسب کند.
در این دوره از رقابت ها آقایان عبدالله سلیمیان، بشیر امیریان، صادق 
میرشکار، محمد باقی، محمدجواد نصیری، سلیمان شجاعی، داریوش 

شیبانی و علی امامی به عنوان بازیکن و آقایان محمدصادق پشنگ و 
محمود صفری به عنوان مربی سرپرست، تیم والیبال صنعت فولاد مبارکه 

را در مسیر نایب قهرمانی همراهی کردند.

امیرحسـین محلوجـی، فرزنـد همـکار گرامـی منوچهـر   
محلوجـی شـاغل در واحـد نـورد سـرد، در مسـابقات شـنای 
مـدارس) انـرژی مرکـزی(  رده سـنی 9 تـا 1۲ سـال در مـاده ۲5 متر 
کـرال سـینه بـه کسـب عنـوان اول و در مـاده کـرال پشـت نیـز بـه 

کسب عنوان دوم نائل شد.
علی اصغر سلطانی، فرزند همکار گرامی علی سلطانی   
شـاغل در ناحیـه فولادسـاز،ی در مسـابقات قهرمانـی اسـتان 
کمربند طلایی کمیتـه جنـگاوران کونگ فـو در بخش مبـارزات 

نیمه آزاد)مایانا( رده سنی نوجوانان مقام دوم را به دست آورد.
آزاد کامرانیـان ،فرزند همـکار گرامی قربانعلـی کامرانیان   
شاغل در واحد فروش، در مسابقات قهرمانی استان کاراته رده 
سنی خردسالان در بخش کاتا به کسب عنوان اول مفتخر شد.

محمـد پویـان دانشـمند، فرزنـد همـکار گرامـی مجتبـی   
دانشـمند شـاغل در نـورد سـرد، در مسـابقات تنیـس روی میـز  

منطقه ۸ کشور در رده سنی نونهالان  مقام اول را به دست آورد.
ثنا مقیمی ،فرزند همکار گرامی روح الله مقیمی شاغل در   
نورد گرم، در مسـابقات آسـیایی کاراته سـبک کاتا انفـرادی که در 

شهر نجف آباد برگزار شد، به کسب عنوان اول مفتخر شد.

برد شیرین طلایی پوشان در نبرد فولادین تجلیل نیکفر از سپاهانی های سابق

دیدار تیم های فولاد مبارکه سپاهان و فولاد خوزستان در دیدار معوقه هفته 
پنجم لیگ برتر با برتری سپاهان به پایان رسید.

تیم های فوتبال سپاهان اصفهان و فولاد خوزستان در دیدار معوقه هفته 
پنجم لیگ برتر فوتبال به مصاف یکدیگر رفتند که این دیدار با نتیجه ۳ بر 
یک به سود سپاهان به پایان رسید.

به این ترتیب سپاهان نهمین پیروزی خود در لیگ برتر را به دست آورد و با 
۲۴ امتیاز به رده نخست جدول رده بندی لیگ برتر صعود کرد.

بازی تیم های فوتبال فولاد مبارکه سپاهان و مس رفسنجان در 
چارچوب هفته دوازدهم لیگ برتر در ورزشگاه نقش جهان اصفهان با 
برتری ۴ بر یک فولاد مبارکه سپاهان به پایان رسید. باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان پیش از شروع بازی از جلال الدین علی محمدی و محمد 
نژادمهدی بازیکنان سابق سپاهان تجلیل کرد. در این مراسم، منوچهر 
نیکفر سرپرست باشگاه فولاد مبارکه سپاهان با اهدای دسته گل و قاب 
عکس یادگاری از این بازیکنان تقدیر کرد.

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

موفقیت فرزندان کارکنان 

در عرصه ورزشی

برگزاری کلاس های آموزشی شنای

 همسرانِ کارکنان و پیمانکاران

موفقیت

اطلاعیه

کسب عنوان نایب قهرمانی تیم والیبال صنعت فولاد مبارکه 
در مسابقات کمپانی های جهان »مکزیک 2023«

در مسابقات کشوری کاراته سبک شوتوکان FSK که 
به میزبانی شیراز و با حضور 5۰۰ ورزشکار از کشورهای 
کستان، افغانستان و عراق برگزار شد،  ایران، عمان، پا

تیم صنعت فولاد مبارکه به کسب عنوان قهرمانی نائل شد.
کاراته کاران تیم صنعت فولاد مبارکه در این رقابت ها به عناوین زیر 

دست یافتند:
-در بخش کاتای تیمی: مدال طلا توسط آقایان حامد احمدی، 

حسین احمدپور، حسین احمدپور، محمدعلی باتوانی.
-در بخش کاتای انفرادی: حامد احمدی، مقام اول کاتا انفرادی؛ 
حسین احمدپور، مقام دوم کاتا انفرادی؛ حسین احمدپور، مقام سوم 
کاتا انفرادی؛ محمدعلی باتوانی، مدال طلای کاتا انفرادی پیشکسوتان.

-در بخـش کومیتـه انفـرادی: ایمـان مرکباتـی، مـدال طـلای کومیتـه 
انفـرادی وزن ۷5 کیلوگـرم؛  عبـدالله علیرضایـی، مـدال نقـره کومیتـه 
انفـرادی وزن منفـی ۸۴؛ یوسـف علیرضایـی، مـدال نقـره کومیتـه 
انفـرادی وزن 66 پیشکسـوتان؛ حمیدرضـا علیرضایـی مـدال برنـز 
کومیته انفرادی وزن +۸۴؛ محمد صادقی مدال نقره کومیته انفرادی 
پیشکسـوتان ۷5 کیلوگرم؛ کورش زاهدی مدال برنز کومیتـه انفرادی 

وزن منفـی 60.
-کسب مقام سوم کومیته تیمی.

در این دوره از رقابت ها آقایان مهدی راد و حمیدرضا صادقی به عنوان 
سرپرست و مربی تیم صنعت فولاد مبارکه را در مسیر این قهرمانی 

هدایت کردند.

قهرمانی فولاد مبارکه در مسابقات 
FSK کشوری کاراته سبک شوتوکان

به اطلاع خانواده های شرکت فولاد مبارکه و پیمانکاران   
و  کارکنان  همسران  برای  شنا  آموزش  دوره  می رساند 
پیمانکاران در استخر شماره ۱ مجموعه فردوس فولاد مبارکه 
در روزهای شنبه، دوشنبه و چهارشنبه طبق سانس های ذیل 

برگزار می گردد: سانس اول: 9:3۰ تا ۱۱؛ سانس دوم ۱۱:3۰ تا ۱3.
spirt. رزرو از طریق وب سایت امور ورزش فولاد مبارکه به آدرس

msc.ir امکان پذیر خواهد بود.
متقاضیان می توانند جهت هماهنگی و کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره 090100۴۲۴۴5تماس حاصل فرمایند.

نفرات برتر

ثنا السادات موسوی 
فرزند همکار  گرامی سید حامد موسوی

شاغل در  انرژی وسیالات  شرکت سلنج فراز صنعت
کادمی شنای استخر رویاهای آبی شهرضا   آ

حانیه صالحی
فرزند همکار  گرامی عبدالله صالحی

شاغل در   امور مالی
کادمی والیبال پایگاه فردوس آ

رضا صالحی  
فرزند همکار  گرامی روح الله صالحی

شاغل در  اسیدشویی
کادمی فوتبال پایگاه فردوس آ

طاها مؤمنی 
فرزند همکار  گرامی حسین مؤمنی 

شاغل در  واحد حمل و نقل واحد سرباره
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

مصطفی حمزه
فرزند همکار  گرامی محسن حمزه 

شاغل در  نورد گرم
کادمی شنای استخر رویاهای آبی شهرضا   آ

فرهان نصرتی
فرزند همکار  گرامی هومن نصرتی 

 شاغل در  حراست
کادمی واترپلو پایگاه فردوس  آ

نگین شهریاری  
فرزند همکار  گرامی یاسر شهریاری

شاغل در   ناحیه انرژی  و سیالات واحد تولید آب
کادمی والیبال پایگاه صفاییه آ

فرشاد آبادچی
فرزند همکار  گرامی  امیر آبادچی
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حضرت فاطمه)سلام الله علیها(:
همیشه در خدمت مادر و پایبند او باش، چون بهشت زیر پای 

مادران است و نتیجه آن نعمت های بهشتی خواهد بود.
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حضــرت فاطمه زهــرا )س( دختــر گرامی   
حضــرت خاتم الانبیــاء محمدبــن عبــدالله و 
حضــرت خدیجــه کبــری )س( دختــر خویلــد، 
همســر مکرمــه حضــرت امــام علــی )ع( و مــادر 
ارجمند حضرت امام حســن )ع( و امام حسین 

)ع( و حضرت زینب کبری )س( است.
پــدر بزرگــوارش خاتــم پیامبــران الهــی و برترین 
مخلــوق خداونــد، و مــادرش خدیجــه، از زنــان 
بزرگ، شریف و ثروتمند قریش و نخستین بانویی 
بود که به اســلام گرویــد و تمامی ثــروت و دارایی 
خــود را بــرای خدمــت بــه اســلام و مســلمانان 

صرف کرد.
برخــی از دانشــمندان اهل ســنت بــرای حفظ 
موقعیت خلفا از بازگو کردن ایــن قطعه از تاریخ 
خودداری نموده اند؛ از جملــه ابن ابی الحدید 
در شرح خود می گوید: »جساراتی را که مربوط به 
فاطمه زهرا )س( نقل شده، در میان مسلمانان 

تنها شیعه آن را نقل کرده است.«
رویدادهای تلخ، شرایط سخت بیماری و دوری 
از پدر بیش ازپیش شــرایط جســمی و وضعیت 
روحی حضرت زهــرا )س( را دشــوارتر می کرد، اما 
حضرت فاطمه )س( با این که روزبه روز پیکرش 

آب می شد، هیچ شِکوه ای از بیماری نداشت.

از خجســته ترین پیامدهــای انقــلاب   
اسلامی، وحدت حوزه و دانشگاه است. طرح 
مسئله وحدت حوزه و دانشگاه را می توان از 
آثار انقلاب فرهنگی دانست که با بهره گیری از 
رهنمودهای امام خمینی )ره( در سال 59 آغاز 
گردید. انقلاب فرهنگی چنان که حضرت امام 
)ره( در پیــام نــوروزی ســال 59 اعــلام فرمود، 
گسترش پژوهش های علمی و معارف بلند و 
عمیق اســلام را به عنوان هدف اصلی دنبال 
می نمود. این آرمان بلند، دانشــگاه و حوزه را 
برای تلاش مشترک به ســوی هم کشاند و در 
فضــای سیاســی آن زمــان، بــاب مشــارکت و 

وحدت حوزه و دانشگاه را باز کرد.
خِ  بیســت و هفتــم آذرمــاه، یــادآور عــروج ســر
مجاهدی خســتگی ناپذیر و عالمی ربانی، آیت 
الله مفتح است که از پیشــروان اندیشه وحدت 
حوزه و دانشگاه بود. این شــهید والامقام در راه 
تحقق این اندیشــه و آرمــان بلند که از اندیشــه 
بلند امام راحل )ره( برخاســته بــود، تلاش های 
بی وقفــه ای انجــام داد. بــه پــاس فعالیت های 
چشم گیر شهید مفتح در راه تحقق وحدت حوزه 
و دانشگاه لزوم ارتباط، همکاری و هم فکری این 
دو قشر اندیشمند، روز ۲۷ آذر که سالروز شهادت 
دکتر مفتح نیز است، روز وحدت حوزه و دانشگاه 

نام گذاری شده است.
شهید مفتح اندیشمندی بزرگ و عالمی متعهد 
بــود. وی از محضــر بزرگانــی چون ســیدمحمد 
حجــت کــوه کمــری، بروجــردی، ســیدمحمد 
محقق )داماد(، علامه طباطبایی و امام خمینی 
)ره( بهــره بــرد و خــود مدرّســی بــزرگ در حــوزه 
گردیــد. آیــت الله مفتــح درحالی کــه در شــهر قم 

شــب یلــدا یا شــب چلــه درســت مثل   
چهارشنبه سوری و عید نوروز، یکی از جشن 
های ایران باستان است که از غروب آخرین 
روز پاییز شــروع می شــود و با طلوع آفتاب در 
اولین روز زمستان به پایان می رسد. شب یلدا 
چه قبل و چه بعد از اســلام، در فرهنگ ایران 
جایگاه خاصی داشته و همیشه انگیزه ای برای 
دورهمــی اقــوام دور و نزدیــک، دور ســفره ای 
پربرکت محسوب شده اســت؛ موضوعی که 
محکم تــر  پیونــد  و  بیشــتر  ارتبــاط  زمینــه 

خانواده ها را فراهم می کند.
شب یلدا را با نام هایی همچون شب چله، میلاد 
مهر و... نیز می شناســند. مــردم دوران کهن به 
دام داری و کشاورزی اشــتغال داشتند و زندگی 
خــود را بــر اســاس طبیعــت تنظیــم می کردند؛ 
به طوری که تغییر فصل و کوتاهی یا بلندی شب 
و روز تأثیر بسزایی بر زندگی آن ها داشت. از همین 
رو، اهمیت ویژه ای برای نور، گرما و بلندی روزها 
قائل بودند و آن را نیک و پسندیده می دانستند؛ 
اما زمســتان، ســرما و شــب های بلند آن خیلی 

خوشایند آن ها نبود.
، آخریــن شــب پاییــز شــب تولــد  در آییــن مهــر
خورشــید به شــمار مــی رود؛ زمانی کــه ایزدمهر 
درست در سیاهی شبی بلند و سرد، از غاری در 
کوه های البرز پدیدار می شود و خورشید نورافزا را 
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حضــرت فاطمــه )س( ســرانجام پــس از رحلــت پدر 
بزرگوار )ص(، از حق خلافت همســرش که به تعیین 
الهی بــود به شــدت دفــاع نمــود و در جریــان هجوم 
عمر بن خطاب )به هــواداری از خلافــت ابوبکر(، به 
خانه اش به گونه ای میان درب و دیوار آسیب دیدند 
که عــلاوه بــر صدمه های ســخت، جنین ایشــان نیز 
ســقط شــد و تازیانه های بی شــماری بر جان و روح 

او نشست.
ک حضــرت زهرا  همه ایــن رویدادهــای تلــخ و دردنا
)س( را به بستر بیماری کشــاند و به شهادت ایشان 
منجر شد. در مورد تاریخ شهادت جان گداز حضرت 
فاطمــه زهــرا )س( چنــد روایــت وجــود دارد که یکی 
بنا بــر روایتــی ۷5 روز پــس از رحلت پدر گرامی شــان 
کرم )ص( در 13 جمادی الاولی است  حضرت رسول ا
و به روایت مشهورتری در 1۸ ســالگی و 95 روز پس از 
رحلت پیامبر اسلام )ص( مطابق با روز سه شنبه سوم 

جمادی الثانی است.
این بانوی گرامی اسلام را بنابر وصیت خویش شبانه و 
ک سپردند؛ به طوری که محل  به صورت پنهانی  به خا

قبر شریفش نیز نامعلوم است.
borna.news :منبع  

به عنــوان اســتادی بــزرگ مطــرح بــود، پــا بــه عرصه 
دانشگاه گذاشت. او همان گونه که در حوزه به درجه 
اجتهاد رســیده بود، در دانشــگاه نیز موفــق به اخذ 
درجه دکتری شــد. دکتر مفتح پس از گذراندن دوره 
دانشــگاه، علاوه بــر تدریس در حــوزه بــه تدریس در 

دبیرستان های شهر مقدس قم پرداخت.
امام خمینی )ره(، رهبر کبیر انقلاب، درباره ضرورت 
وحدت حوزه و دانشگاه در بیاناتی فرموده اند: »امروز 
یکی از ضروری ترین تشکل ها بسیج دانشجو و طلبه 
اســت. طلاب علوم دینی و دانشجویان دانشگاه ها 
کزشان از انقلاب و اسلام  باید با تمام توان خود در مرا
دفاع کنند. فرزندان بسیجی ام در این دو مرکز، پاسدار 
اصول تغییرناپذیر نه شــرقی نــه غربی باشــند، امروز 
دانشگاه و حوزه از هر محلی بیشتر به اتحاد و یگانگی 

احتیاج دارند.«
وحدت حوزه و دانشگاه راهبرد اساسی امام خمینی 
)ره( برای تحقق اســلام ناب محمدی است و بدون 
این وحدت، انقلاب اسلامی کم فروغ است. همچنین 
وحــدت و همکاری ایــن دو پایــگاه فکــری ـ فرهنگی 
جامعه، برای حفظ فرهنگی اصیل، در مقابل هجوم 
ارزش های غربی، ضروری است. وحدت و همکاری 
میان این دو نهاد، نه یک وحدت فیزیکی و شکلی، 
بلکه تقارب و یکی شدن در مبانی معرفت شناختی، 
ارزش هــای فرهنگی و دغدغه ها و حساســیت های 
سیاســی ـ اجتماعی اســت؛ و همین حالت است که 
هر یک از ایــن دو قشــر را در جایگاه واقعی خــود قرار 

داده است.
hawzah.net :منبع  

به ارمغان می آورد. شب چله در واقع شب تولد و ظهور 
خورشید محسوب می شود. در کتاب »از اسطوره تا 
تاریخ« به نقل از دکتر مهرداد بهار آمده اســت: شب 
یلدا، تولــد مهر یا میترا نیســت؛ بلکه تولد خورشــید 

است. مهر با خورشید تفاوت هایی دارد.
مردم ایران باســتان به احترام »اهورامــزدا« و »مهر« 
دور هم جمــع می شــدند و به خــوردن، نوشــیدن و 
شــادمانی می پرداختند. ســفره ای بــه نــام »میَزد« 
)به معنای میزبانی( در این شــب پهن می کردند که 
در آن میوه هــای فصــل و خشــکبار و آجیــل وجــود 
داشت که در اصطلاح زرتشتیان، »لُرک« )Lork( گفته 
می شــود. وســایل نیایش نظیر بخوردان، آتشدان، 

عطردان و... نیز در این سفره قرار می گرفت.
نکته ای که دانستن آن خالی از لطف نیست این است 
که در اولین روز دی ماه هر سال، زمین به نقطه انقلاب 
زمســتانی می رســد و به این ترتیب، کوتاه ترین روز و 
بلندترین شب سال در نیم کره شمالی و بلندترین روز 
سال در نیم کره جنوبی اتفاق می افتد. طول شب در 
نیم کره شمالی یکسان نیست؛ در واقع، بلندی شب 

یلدا به موقعیت جغرافیایی بستگی دارد.
www.kojaro.com :منبع  

در   ۱329 سال  آبان  دوم  حیدری،  خالد 
دنیا  مهاباد  شهرستان  توابع  از  له 

ُ
لق

ُ
ق روستای 

گذاشت.  آمد. در هفت سالگی قدم به دبستان 
گواهی دوره دبستان و موفقیت  پس از دریافت 
را با دیگر برادرانش برای ادامه  او  درسی، پدرش 

تحصیلات در دبیرستان به شهر مهاباد برد. 
دیپلم  و  طی  را  دبیرستان  دوره  موفقیت  با  خالد 
گذراندن دوره  کرد و در سال 1350 برای  خود را اخذ 
مشغول  ارتش  هوایی  نیروی  در  سربازی  مقدس 
کردن دوره خدمت  به خدمت شد. پس از سپری 
سربازی در آزمون ورودی دانشکده خلبانی نیروی 
هوایی شرکت کرد و با قبولی در این آزمون به نیروی 

هوایی و دانشکده خلبانی وارد شد.
او پس از طی دوره یک ساله مقدماتی در ایران سال 
گرفتن دوره های تکمیلی به مدت دو  1353 جهت فرا
سال به آمریکا اعزام شد. طبق گواهی و اظهار دوستان، 
رفقا و همدوره ای ها، خالد حیدری به طور کامل و 
دقیق پایبند به انجام وظایف دینی و عبادی خود بود 
و در همان مدت اقامت در آمریکا از فرصت ایجاد شده 
استفاده نمود و زبان انگلیسی را تکمیل و موفق به اخذ 

لیسانس زبان گردید.
وی پس از آموزش پرواز با هواپیماهای »تی 3۷« و 
»تی 3۸« و »اف-۴« به عنوان خلبان شکاری به ایران 

بازگشت. پس از 6 ماه حضور در پایگاه یکم شکاری، در 
سال 1356 به پایگاه سوم شکاری همدان منتقل شد.

در روز 31 شهریور ماه 1359 سروان خالد حیدری در 
مرخصی روزانه به سر می  برد که بلافاصله پس از حمله 
دشمن در آخرین لحظات ساعت کاری اداری، خود را 
به عملیات پایگاه معرفی و آمادگی خود را برای انجام 

عملیات و انتقام از دشمن اعلام نمود.
برابر طرح های مصوب و ابلاغی که با توجه به تحرکات 
رژیم بعثی صدام از اوایل سال 1359 توسط کارشناسان 
و طراح عملیات نیروی هوایی تهیه شده بود، اولین 
پایگاه های درگیر شامل پایگاه سوم شکاری همدان 
و ششم شکاری بوشهر بودند. چهار فروند هواپیمای 
فانتوم در هوای گرم و مرطوب پایگاه ششم شکاری 
بوشهر، با تلاش متخصصین فنی و تسلیحاتی تست 
و آماده عملیات شدند و هشت خلبان شجاع و دست 
از جان شسته آماده شدند تا بر پرنده های آهنین بال 

خود پاسخ سهمگینی به متجاوز بدهند.
»آلفا-رد« در ساعت  پروازی  گروه  جنگنده های 
1۷:55بر روی اهداف پایگاه کوت بودند. لیدر دسته 
نابودی بخش های ابتدایی باند پایگاه کوت را بر عهده 
گرفته بود و نابودی بخش های میانی را هواپیمای 
شماره ۲ به فرماندهی سروان خلبان خالد حیدری 
کمکی سروان محمد صالحی بر عهده داشت.  و 

حیدری خالد  شهید 

هواپیمای شماره 3 وظیفه انهدام مناطق انتهای باند را بر عهده داشت 
کن و تأسیسات را بمباران می کردند. و شماره ۴ سایر اما

در جریان این عملیات پدافند هوایی دشمن به خاطر حملات دقایق 
قبل به پایگاه »شعیبیه« هوشیار شده بود، که متأسفانه هواپیمای 
سروان خلبان خالد حیدری و محمد صالحی گروه پروازی »آلفا-رد« 
در اثر آتش انبوه دشمن تعادلش بهم می خورد و هواپیما در رودخانه 
دجله در نزدیکی هدف دچار سانحه شده و سقوط می نماید. در این 
حمله خلبان محمد صالحی به همراه خالد حیدری مفقودالاثر شدند.
کتشاف در یک قبرستان در  پس از گذشت 3۲ سال در یک عملیات ا
شهر کوت پیکر خلباهای آلفا-رد پیدا شد و در آبان ماه 139۲ پیکر این 
عزیزان به ایران بازگرداننده شدند و پس از یک مراسم باشکوه پیکر 
خالد حیدری به زادگاهش مهاباد انتقال داده شد و در کنار تندیس 
ک  هواپیمایش که در میدان ورودی این شهر نصب شده است، به خا

سپرده شد. 
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